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Meremehe meditsiini-
r a a m a t u d korda! 

Eesti Sanitaarkarantiinitalitus on saa tnud merendusasu-
(ustesse dokumendi meditsiiniraamatute vormistamise koh
ta. Sealt on lugeda, et mereelukutsete esindajatele esitatavad 
tervisenõuded j a laboratoorsed uuringud olenevad elukutsest 
ning on erinevad. Meremeeste sanitaarraamatuid kontrollides 
on avastatud järgmisi puudusi: andmed lahtris amet pole sa
geli õiged; ameti töökoha jt . muudatus te kohta puudub reegli
na märge lahtris tööandja lisaandmed isiku korda. 

Kui vormistatakse u u s meremehe meditsiiniraamat, tuleb 
kehtivad vaktsineerimised j a laboratoorsed uuringud medit
siiniasutuses vanast uude üle kanda, siis pole neid uuesti 
vaja teha. Uue raamatu avamiseks peab selle omanik esitama 
raviasutusele ka vana meditsiiniraamatu. 

Meditsiiniraamatus kehtivad vaid laboratoorseid uuringuid 
teinud laboratooriumide pitsatid, mitte teiste spetsialistide 
sissekanded analüüside kohta. 

Õigeaegsel läbivaatusel käimise eest vastutab laevaomanik. 
Läbivaatuse tähtaega loetakse veel kehtivaks järjekordse pla
neeritava reisi poole ajani. Näiteks kui planeeritav reis kestab 
4 kuud, siis võib meditsiinikomisjoni tähtaeg lõppeda 2 kuud 
enne reisi lõppu. 

Sadamatöö s emina r 
Vastavalt RE Tallinna Sadam, Kotka Kõrgema Merekooli ja 

Eesti Merehariduskeskuse raamlepingule toimus 9 —10. mail 
sadama keskastme juhtide täiendõppe seminar. See oli j uba 
viies seminar, seekordne teema oli sadamate ja meretrans
pordi seadusandlus ning sadamate kindlustus ja erastamine. 

Rahvusvahelistest seadustest, mis käsitlevad sadamaid, 
andis põgusa ülevaate Soome Tööministeeriumi töötaja Risto 
Repo. Kotka Merekooli rektor Jorma Laakso vaatles sadama
te erastamisküsimusi. 

Oli kava* kuulata ka Eesti Veeteede Ameti töötajatelt üle
vaadet sellest, milline on merekaubanduse ja mereliikluse 
seadusandlus Eestis, kuid ülalmainitud ameti töötajad pida
sid liigseks esineda. See kutsus esile seminarist osavõtjate 
nördimuse. Nii kujunes välja, et esinejad olid põhiliselt soom
lased. 

Teisel seminaripäeval esines kindlustusühingu "Pohjola 
OY~ Kotka osakonna iuhataja Pekka Konttinen ettekandega 
riskidest ja kindlustusest sadamates. Töö lõpuosas korraldati 
kollokvium, kus kõik osavõtjad jagati .3 rühma, nad esitasid 
oma seisukohad eelnevalt kuuldu Kohta. Seminar lõppes RE 
Tallinna Sadam peadirektori Peeter Palu ülevaatega Tallinna 
Sadama tööst viimastel aastatel j a lähema aja perspektiivi
dest. Ta vastas ka esitatud küsimustele. 

August Ingerma 

"Tüütame sel kuul ajakirjanikke õige t ihti ," ütles "Eminre-Tallinki" arendusdirektor 
Peeter Veegen. "Vana Tallinn" sõi t is esmakordsel t Helsinki-liinile reedel. 13. mail. Tõsi, 
si is veel vasakul pardal liininime polnud. Paremal seevastu oli. Lähemalt lk. 6-7 . 

Isi Trapido foto 

Oodata on kuuma 
18. mail peeti Piirivalve

ametis järjekordset pressi
konverentsi. 

Kõne all oli moeväljendi 
"Piir ei pea" tegelik sisu. Pea
direktor Tarmo Kõuts tooni
tas piiri ja piirikaitse oluli
sust riigi maine loomisel. 
Mujal võetakse meid nagu 
loomulikku osa maailmast, 
piiri valvamine on juba rah
vusvaheline probleem. Piiri
valve on see organisatsioon, 
mille järgi väljasttulijad ot
sustavad meie riigi üle. Tüü
tavaks muutunud virisemine 
selle üle, et midagi ei ole või
malik ära teha, tuleks lõpe
tada, sest Iisraeli näide kin
nitab veelkord, et ühtehoid
misel on ka väike rahvas tu
gev. 

T. Kõuts selgitas meie piiri
valve hetkeolukorda. Raske 
on finantsolukord, seadus
andluse puudulikkus mõju
tab nii eelarveliste summade 
kasutamist kui ka paljude 
piiril tekkivate probleemide 
lahendamist. Piirivalvesea-
dused on seni vastu võtmata. 
Tehniline olukord on dra
maatiline, näiteks 2500 ini
mese peäle on kasutada 130 
rivisolevat autot. (USA ühe 
Valga-suuruse linna piirival
vekordonis, kus on 80 ini
mest, on kasutada 160 

suve 
autot. J a ka USA ei saa oma 
piire päris kinni.) 

Kurdide sissetoomise orga
nisaatorite vastu organisee
riti ühisoperatsioon ia tabati 
osa neist. Praegu käib juurd
lus, aga niipalju oli öelda, et 
Rootsi jõudnud rühm laaditi 
konteinerisse sadama terri
tooriumil. Üks mees on Root
si võimudele üle antud. 

Võitlusvõimet merel on pa
randatud. Tuleb taastada 
rannalaevastikku, seda vä
lismaalt osta on väga kallis. 
On tehtud arvestused, et 
rannikumerest ülevaate saa
miseks tuleks lennukite ka
sutamine laevadest üle küm
ne korra odavam. On ette 
näha kuuma suve tulekut; 
ilmselt on lahti minemas up
punud laevade otsimise 
buum, kasvada võib ebasea
dusliku kalapüügi j a sala
kaubaveo, eriti relvatransiidi 
oht. USA-s on piirivalvel 
õigus vajaduse korral ka lin
nades kontrollida, seal on 
piirilt tulevate teede ääres 
kontrollpunktid kuni sadade 
kilomeetrite kauguseni pii
rist. Kui avastatakse seadus-
rikkumine, võib näiteks auto 
rahulikult konfiskeerida. 

Meie passikontrolli töö kii
tuseks võis tuua näite, et 
Ameerikas lasti välja näitlik 

õppevahend meil kogutud 
valepasside näidiste järgi. 

Staabiülem Aare Evisalu 
rääkis põhjalikult sellest, 
mida 10 inimest 17 päeva 
USA-s õppis. Näitlikustami
seks näitas videot. Oli õpetlik 
küll, kui tehniliselt ülihästi 
varustatud piirialadel (kõige 
dramaatilisem olevat San 
Diego) toimuvat (reaalset te
gevust, mitte õppefilmi) 
näha. 2,5 meetri Kõrgune 
kümnete miilide pikkune 
raudaed, mis öösel valgusta
tud ning eriseadmetega val
vatav j a jälgitav, ei suuda põ
genikevoolu pidada. A Evi
salu sõnul sai kaasa palju 
kasulikke nippe, rääkimata 
igasugusest Kirjandusest, j a 
veendumuse, et meie süs
teem on meile palju sobivam 
kui Ameerika oma. 

Pressiesindaja Aare Soo
me andis teäda eelseisvatest 
üritustest ning kutsus soovi
jad piirivalvurite eluga lähe
malt tutvuma. 

Kõik, mis piiril juh tub , lä
heb piirivalvurite arvele. Ka 
see, kui naaberriigi abilaevu 
välja möllima tulnud tolli-
mees sadamas vaid kahe 
mehe toel püsti seisab, nagu 
hiljaaegu juh tus . 

Reet Naber 

Ministrikommentaar 
Siseminister HEIKI ARIKE 
"Merepiirivalve tegevust hindan rahulda

vaks. Kahjuks on merel segadust ja kõik küsi
mused ei ole lahendatud Eesti Veeteeda 
Ameti, Piirivalve ja mõnede muude ametkon
dade vahel. Funktsioonid ei ole alati selged. 

Oleme välja kuulutanud konkursi valvesüs
teemidele, mis peaks piiri jälgimise efektiivse
maks muutma. See puudutab ka Peipsi veepii
ri." 

Reet Naber 
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Niisiis, riigi kõrgemas me-
rendusjuhtkonnas tehti veel 
üks muuda tus . Mai algul 
hea töö eest preemiat saanud 
Tarmo Ojamets esines 18. 
mail Eest i Veeteede Ameti 
igakolmapäevasel korralisel 
koosolekul juba kui selle 
ameti endine peadirektor. 

"1988. aastal pärast kapte
ni puhkus t jäin kvalifikat
siooni tõstmise kursustele. 
Nende lõpu eel tehti mulle et
tepanek tulla tööle meresõi
duametisse. Pakutav koht 
huvitas mind sellepärast, et 
pidin üle võtma rea, mida 
tookord ajas Uno Laur: lae
vaavariide juurdlus, nendes 
protsessides osalemine. Neis 
asjades urgitsemine pakkus 
mulle huvi — paragrahvi 
väänamise vastu on mvi tea
tud nõrkus , või vähemalt 
seda mulle inkrimineeritak-
se." 

Peatunud olulisel etapil 
oma elus — kodanike komi
teede loomises, kodanike re
gistreerimises ja Eesti Kong
ressi töös osalemisel —, jõu
dis T. Ojamets järgmise tõde
museni: "See seltskond, kel
lega koos Mustamäel nende 
asjadega tegelesime, oli väl
jas selle nimel, et Eest is ei 
taastuks totalitaarne kord, et 
sellest korrast saaks alati
seks lahti. 

Nüüd hakkan jõudma sin
na, kus saa te aru, miks ma 
nii kaugelt peale hakkasin. 
Pärast seda , kui Eestis kin
nitati veeteede ameti põhi
määrus, oleme siin väga tõsi
selt püüdnud tegeleda mere-
pääste j a merereostuse likvi
deerimise küsimuste ja 
muude sellega ühildatavate 
aspektidega merel, mida 
meie näeme kui rannavalvet. 

Natuke pärast meid asutat i 
teine ame t — piirivalveamet. 
Aga milline peaks olema ran
navalve j a piirivalve vaheline 
funktsioonide jaotus, see 
pole veel tänase päevani sel
ge. Tolles ametis oli vähemalt 
minu meelest kunagi võrdle
misi domineerivaks idee läh
tuda sellest mallist, mida 
Eestis kasuta t i kõik need 
okupatsiooniaastad: koon
dada ü h e ametkonna kätte 
väga s u u r võim, j a mitte 
ainult n ing mitte niivõrd sea
dusandlik kui — kuidas 
nüüd öelda? — repressiivne. 
Sel ametkonnal oli plaanis 
luua ü h e ameti sees kolme 
tüüpi relvajõud, kus juures 
— see on jälle mu isiklik hin
nang — kaitsejõudude aren
gut pidurdati kunstlikult. Li
saks jalaväele taheti selles 

Enamik sõnasuutlikke mehi 
Eesti merenduses ütleb, et ei 
taha ise oma juttu kirja panna 
— eestikeelset haridust jääb 
vaheks. Teiegi olete oma eriala 
merekoolides vene keeles õp-

Einud. Kust tuleb teie hea os-
us end kirjalikult väljendada? 
Noh, mina olen ikkagi kahek

sa, mitte seitse aastat eesti keelt 
õppinud... Mul oli Märjamaa 
Keskkoolis õpetaja Eindorf. Ega 
ma 8. klassi lõpus etteütlust 
kartnud küll. 

Veeteede ametile on ette 
heidetud olemasolevate struk
tuuride lõhkumist. 

Vähemalt formaalselt on saa
nud saatuslikuks lootsiteenistu
se eraldamine sadamast. Koo
deksi eelnõu läbis kooskõlasta
mise, tookordsed sadamate üle
mad Kanajev ja Lukoškin olid 
vastu, aga suutsime siiski tões
tada, et lootsiteenistus peab ole
ma riiklik struktuur. Aga polnud 
palka pakkuda. Möödunud aas
tal olime sunnitud selle küsimu
se lahendama AS-i Loots kaudu, 
rrvs 100% kuulub veeteede ame
til \ Siis ei olnud vaim valmis, et 
maksta lootsile palju kõrgemat 
palka kui peadirektorile, ehkki 
juba selleks ajaks oli Pärnus nii
moodi tasustatav loots olemas. 

Tähtaega, mil "Tallinna Sada
ma" lootsid veeteede ametile üle 
antakse, on aina nihutatud ja 
igasuguseid asju põhjuseks too
dud. Kolleegidega oleme ikka 
tähtsaks pidanud, et meie töö 

Eeab kaasa aitama nii sadamate 
ui laevaomanike tööle. Et see

juures nõuame seaduse sätete 
täitmist, ei tähenda veel, et te
gutseme piduritena. 

Veel öeldakse, et lootsimmk-

Pressiteade 
Teede - ja s ideminis te r Andi Meister 

a n d i s välja käskkirja, millega 16. mail 
vabas ta t i Eesti Veeteede Ameti peadirek
to r i amet ikohal t Tarmo Ojamets seoses 

eelarvedistsipliini r ikkumistega veetee
de amet i s . Peadirektori kohus tused on 
ajutiselt pandud veeteede ame t i peadi
rektor i asetäit jale Kalle Pedakule. 

ametis luua merevägi ja õhu
jõud ka veel. Selge, et Eesti ei 
s u u d a kanda mitut paralleel
set armeed, rahakott ei pea 
vastu. Sellest tingituna oli 
meie ametite vahel pidev 
konflikt, sest totalitaarse rii
gi taassündi, seda siis juba 
u u e sildi all, me tõesti näha 
ei taha . Nagu ei tahtnud 
need inimesed, kellega olin 
koos kodanike komiteedes; 
küllap need inimesed ei taha 
seda ka praegu. 

Et see ei ole tühipaljas 
luul, et need ambitsioonid ei 
olnud kuhugi kadunud, selle 
tunnis tuseks on möödunud 
aas ta augustis tulnud kaks 
seaduseelnõu, kuhu oli lau
sa sisse kirjutatud relvasta
tud riigipöörde võimalus: rii
gipiiri seaduse ja piirivalve-
seaduse eelnõu. Seal nähti 
siseministrile ette selline 
võim, et tema kehtestab 
ainuisikuliselt tervel Eesti 
territooriumil eriolukorra ja 
siis on piirivalvel erivolitu-
sed. 

Kuna nende eelnõude 
kooskõlastamine tuli täiesti 
ametlikke kanaleid pidi, siis 
eelnõusid analüüsides, neile 
vastulauseid ja märkusi kir
ju tades tekkis mul isiklikult 
tõsine kahtlus, et äkki need 
lähevad läbi. Ning ma hakka
sin otsima võimalust inimesi 
sellest natuke laiemalt teavi
tada. Mulle tuli appi ajakir
j a n d u s . "Õhtulehes" tõsteti 
see teema üles. Ma ei ütle, et 
t änu sellele, aga igatahes see 
protsess pidurdus. Kui täna
vu need eelnõud läksid veel 
kord valitsusest läbi, siis siin 
majas neid igatahes uuest i ei 
kooskõlastatud. Väideti, et 
teede- ja sideministeeriumi 
kooskõlastus on olemas, aga 
tegelikult viidati tollele 
augustikuisele, mis oli täiesti 
negatiivne. Nüüdsed eelnõu
de tekstid olid küll hoopis 
mahedamad, paljud tookord
sed kritiseerimised olid ar
vesse võetud. Ent siiski pol
nud need vigadest lausa va
bad, j a sees oli sätteid, mis 
lähevad vastuollu põhisea
dusega näiteks kavatsus 
teha välislaevadele mingi eri
line külastuskord. Piirisea-
duse puhul on üle 60% mär

kustest j uba vastu võetud j a 
arvatavasti võetakse veel. 
Aga praegu on veel sees kuni 
10 km laiune piirivöönd üm
ber Eesti. 

Piirivalveseaduse eelnõu 
näiteks oli jälle säte, et piiri
valve kõrgemaks aukandjaks 
võib olla laevastiku kontrad
miral, mille vastu mina pro
testeerisin: ei pea õigeks lört
sida sellist auastet nagu on 
admiral. Nüüdseks on sealt 
see mõte välja roogitud. 

Ühesõnaga, kõue see on 
nüüd üks asi, mille pärast 
ma olen mõningate persooni
dega Eesti riigis konfliktis. 

Teine niisugune valdkond 
on ilmselt siis majanduslik. 
Veeteede ametil on seaduse
ga sätestatud kohustused j a 
tegevusvaldkond. See seadus 
on Eesti Kaubandusliku Me
resõidu Koodeks. Koodeksit 
võib kritiseerida, aga see on 
jõus . Lootsiteenistuse üle
toomine meie ameti alla läks 
väga vaevaliselt ja võttis väga 
kaua aega, sellele oh väga 
suur vastuseis. Mu meelest 
on see teine asi, mille tõttu 
ma olen mõne mehega kõ
vasti konfliktis. Kuna asi ei 
ole tuhandetes või kümnetes 
tuhandetes kroonides, vaid 
palju suuremates raha-
numbrites, siis ega see ei 
meeldi vist kellelegi, kui 
tema mõjusfäärist niisugune 
hulk raha välja läheb. 

J a veel on üks valdkond, 
kus me oleme pikka aega 
püüdnud seista teatud põhi
mõtete eest: kas luua siia 
tulnutele väga soodsad too
j a elamistingimused või läh
tuda põhimõttest, et okupat-
siooniiärgne kolonisatsioon 
võib olla Kõrvaldatav. Oleme 
viimase suhtumise poolt, 
ning ka see on võrdlemisi tõ
sine konflikti allikas mõnin
gate inimeste ja ühiskonda
dega. 

Nii et ega see paturegister 
mul nii väike olegi. Aga ma ei 
arva, et olen kõigi nende vee
teede ametis oldud aastate 
jooksul läinud konflikti oma 
südametunnistusega ning et 
põhimõtteid, mida püüdsime 
siin teoks teha, oleks vaja 
muuta . 

Esmaspäeval heideti mulle 

ette, et püüan veeteede ameti 
näol luua läänelikku struk
tuuri, see ei pidanud praegu 
olema ajakohane. Vastuseks 
väitsin, et see ei ole läänelik, 
vaid Eestile väga iseloomulik 
struktuur. Ma ei arva, et meil 
oleks eeskuju võtta idast; kui 
võtta, siis jus t nimelt Lää
nest. .Aga meie amet ei ole 
mingil juhul ei kopeeritud 
USA Rannavalve, ei ole Root
si Mereadministratsioon ega 
Soome Merenkulkuhallitus. 
See peab olema kombinat
sioon, mis on ainuomane j a 
vajalik Eesti tingimustes. 
Koigi teiega koos pole ma ju 
püüdnud teha mingit vahe
etappi, et seda siis hiljem 
kaasajastama hakata. Oleme 
püüdnud minna kohe lõpp
eesmärgi suunas . Leian, et 
see on kõige õigem ja ratsio
naalsem tee ning usun, et 
veeteede amet jä tkab seda. 

Muidugi pole Kalle Pedak, 
kes nüüd peadirektori kohu
setäitja kohale asub, mulle 
auku kaevanud. Oleme te
maga nii ühes laevas kui siin 
koos töötanud. Tegelikult 
tema kannatabki praegu kõi
ge rohkem. Mina olen teistest 
veel rahulikum, sest kõike 
seda, millest rääkisin, ja pal
ju muud tehes tuli tahes-
tahtmata arvestada selle või
malusega, et ükskord saab 
mõõt täis ja öeldakse, et 
nüüd tuleb sul ära minna — 
mis vormis seda ka ei öelda. 
Vorm, millesse see nüüd va
lati, on — ma ütlen niiviisi —; 
ebapädev. Loomulikult an
nan ameti üle Kalle Pedaku
le, aga luban teha kõik, et 
siia jälle tagasi tulla. Mitte 
sellepärast, et seda peadirek
tori tooli ja bürokraadi ame
tikohta nii kalliks Dean. Nõn
da palju mul eneseuhkust ja 
endast head arvamist jät
kub, et u sun end merendu
ses ka mõnd muud tööd os
kavat j a teha võivat. Aga see 
amet ei ole veel sugugi val
mis, me oleme seda asja teie
ga koos pikka aega arenda
nud, la tahaks kogu selle 
asja ikka enam-vähem töö
korda ka saada — niiviisi, et 
mitte ainult meie ei peaks 
kuskil õppimas käima, vaid 
meie juurde tuldaks õppima. 

Mõned lisaküsimused 
Tarmo Ojametsale 

sud, mis peaksid terviga riigile 
minema, korjate AS-i Loots, 
arvate kulud maha ja alles siis 
kannate riigile üle. 

Tegemist ei ole lootsi 
m a k s u g a , riigieelarves ei ole 
niimoodi, ega ole kunagi olnud. 
Eesti riigis kehtestab maksu Rii
gikogu, ühelgi teisel organil 
maksu kehtestamise õigust ei 
ole. Koormised, mis on laeva- ja 
lastiomanikele peale pandud siin 
sadamas Ja sadama lähistel — 
need on t a s u d . Tegemist on 
lootsitasuga, ja neil kahel asjal 
on põhimõtteline vahe. Lootsita
suga me toimime täpselt seaduse 
kohaselt. 1994. aastast alates on 
riigieelarvesse ette nähtud üle 
kanda lootsi tasu, tuletornitasu 
ja läämurdjatasu, ja me teeme 
seda. Möödunud aastal ei olnud 
see ette nähtud j< siis me seda ei 
teinud. 

Aktsiaselts ei tegele lootsimi
sega. Lootsid on kõik veeteede 
ameti töötajad, kellega on 1. jaa
nuarist 1994 sõlmitud tähtaja
tud töölepingud. Väinameres ka
sutame 40—-50% töökoormusega 
lootsidena parvlaevakapteneid, 
kelle põhitöökoht on merelae
vanduses. Nad ei tööta mitte 
mingis aktsiaseltsis. Palk on pal-
galehe alusel — niisugune, mis 
on neile vastuvõetav. Veeteede 
ametis on Ju palju tööd, mis ei 
ole bürokraadi oma, vaid seotud 
puhtalt tootmistegevusega. 

Kas veeteede ameti juhtiv-

Presidendiga "Tarmol". Jäämurdja "Tarmo" ostuleping, millele 
Tarmo Ojamets kõrgeima kohalviibiva Eesti riigiametnikuna alla 
kirjutas, oli suurim Eesti ja Soome vaheline kaubanaustehing. 

Dmitri Prantsu foto 

töötajail ei võiks näiteks Ford 
Mondeo asemel olla mõni liht
sam ametiauto? 

Jah, kunagi oli veeteede ametil 
juhiga "Volga", praegu on Juht 
ainult veoautol. Spetsialistid, 

kelle töö on väga liikuv, kasuta
vad autot just siis, kül töö seda 
nõuab ja nii pikalt, kui seda 
vaja, olgu see siis päeval, õhtul 
või öösel, pühal, puhke- või töö
päeval. Pole vaja oodata, millal 

Olin selle ameti tegemise 
juures üsna algusest peale, 
ehkki küll mitte idee autor — 
tema arvatavasti oli esimene, 
kes ohverdati selle ministee
riumi süsteemi mingisuguste 
kriiside tagajärjel. 

Nii et, head kolleegid, koos 
teiega kavatsen ka jätkata. 
Kuigi mul tõesti pühapäeval, 
kui vabastamise Kavatsusest 
teada sain. tekkis tunne, et 
sooh, nüüd on kena, mul 
suvi otsa puhkust , olen vaba 
mees. Aga esmaspäeval tehti 
mulle selgeks, et ei ole vaba 
mees. Ühesõnaga, m a jä tkan 
tööd rannavalve talituses. 
Leppisime kokku, et esialgu 
jääb mu töökohaks seesama 
tuba siin — vähemalt nii
kauaks, kui me saame tuleva 
aasta eelarvega ühele poole. 
Sest üksjagu sant on see aeg 
lust eelarve tegemise pärast. 
Kui me prooviksime nüüd 
üksteise asju ajama hakata, 
siis ilmselt tuleks see üld
kokkuvõttes natuke pahasti 
välja. 

Tänan meeldiva koostöö j a 
selle eest, et mu ära kuulasi
te, ju t t oli kindlasti väga sub
jektiivne. Rääkisin ehk asju, 
millest varem palju rääkinud 
ei ole. Et mina otsustati kõr
vale lükata, siis tundsin, et 
mul on ka õigus enda eest 
rääkida, nagu ma asjadest 
aru saan." 

Kalle Pedak meenutas ühe 
eksperdi soovitust: "Kui vaa
data, kust kedagi maha võe
takse, siis selgub, et ainult 
sealt, kust võtta on. Need 
asutused, kus t midagi võtta 
ei ole, võivad rahulikult edasi 
elada." Ning jätkas: "Ministri 
käskkirjas on veel üks detail: 
minu nime ees pole mitte 
ainult k.t., vaid a. (loe: ajuti
ne — M. V.) k.t. Nõusoleku 
andsin ainult sellepärast, et 
kartsin siia tulevat võib-olla 
täiesti teisest s t ruktuuris t 
täiesti teise suunitlusega ini
mest, kellele võib-olla on 
tähtis ainult — ütleme nii
moodi — partei käsk. 

Eelarve on üks asju, ilma 
milleta iärgmist aastat üldse 
elada ei saa. Raha hakkab 
ü h a vähemaks ja vähemaks 
jääma. Kui ei põhjenda oma 
taotlusi paremini kui keegi 
teine, siis saab selle raha 
keegi teine. Võib-olla on see 
üks põhjusi, miks see käik 
tehti j u s t praegu. Eelarveko
misjoni lunt on Tarmo Oja
mets, j a j ä äb selleks." 

Siis mindi tööle. 

Mari Vamba 
Madli Vit ismann 

luht tööle jõuab, millal tal lõpeb 
Kahetunnine lõuna — tund en
dale, tund hobusele. Endal autot 
pesta ja tehnohoolduses käia on 
puhkus ja vaheldus. Niisugusel 
puhul tuleb kasutada töökind
laid masinaid, mis ei oleks alail
ma remondis, mille puhul tööta
jal on peas vaid mõtted, kuidas 
ühe tunni jooksul kolme kohta 
jõuda. 

Auto peab olema kindel sõidu
vahend, seda peetakse aja kok
kuhoiu pärast. Ja lõpuks, need 
on küllalt kõrged ametiisikud — 
see on ikkagi riigi tipptase, olgu 
küll et mitte valitua ameteis —, 
nad on tõesti väga koormatud ja 
nende puhul pole mõtet teha 
ajutisi, esialgu odavamana tun
duvaid lahendusi. 

Veel pannakse teile süüks, et 
olete 60 000 kr eest omanda
nud õiguse EVA-seeriamärgile. 

Jah, EVA-seeria on reserveeri
tud ainult veeteede ameti auto
dele, eramasinad seda ei kanna. 
Kui mitmed muud riigiasutused 
on oma seerianumbrid ilma ra
ttata saanud, siis on meiepoolne 
asjaajamine tõesti saamatu ol
nud. Aga et nende numbrite 
tootmiseks on tehtud kulutusi, 
siis ei usu, et tootja on need kel
lelegi tasuta loovutanud. 

Ehk täpsustate oma vigu ja 
möödalaskmisi, mida koosole
kul nimetasite? 

Mõnda Inimest olen natuke lii
ga palju usaldanud, mõnikord 
oma inimliku laiskuse tõttu luga 
palju mõne teise peale lootnud. 
Vigu, mis ma töös olen teinud, 
las näitavad mulle teised. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 
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17. mail kirjutati Tallinna 
Sadamas alla uue terminaali 
vastuvõtudokumentidele 
ning 18. mail sai teoks pidu
lik avamine. Varasemast 
tuntud Soome terminaal on 
ümber ehitatud, nüüd on see 
Reisisadama A-Terminaal. 

Esimest reisijat "Tallin-
kilt" oli ootamas sadama-
rahvast, merendus- j a piiri-
valveametkondade esinda
jad. Piirivalveameti orkester 
lõi piduliku ja mõnusa mee
leolu, terminaalis oli palju 

avarust ja valgust. 
Kui laevalt esimene reisija, 

Johanna Kenk, maha tuli, 
lõikasid teede- j a sideminis
teeriumi kantsler Ruth Mar
tin j a Tallinna Linna voliko
gu esimees Tiit Vähi ka lindi 
läbi. Sadama peadirektor 
Peeter Palu ulatas reisijale 
nahkkohvri, et tal edaspidigi 
reisimõtted pähe tuleksid. 

Tiit Vähi õnnitles piduliku 
sündmuse puhul ning rõõ
mustas , et saab olla suurte 
positiivsete muutuste tun-

Pärast seda, kui teede- ja sideministeeriumi kantsler 
Ruth Martin ning linnavolikogu esimees Tiit Vähi olid lin
di läbi lõiganud, sai esimene reisija sadamadirektorilt 
Peeter Palult kingituseks nahkkohvri. 

Eest i Merelaevanduses 
Juha tuse 19. mai koosolekul informeeris pearaamatupidaja 

Märt Tomson aktsiaseltsi juha tus t RAS-I Eesti Merelaevan
dus koondbilansi loomisest. Ühtlasi puhastatakse bilanss 
vTDB-fondi (nn. Venemaale kinnijäänud raha) j a teiste lootu-
etute võlgade väljaviimisega bilansist nii g viiakse need sum

mad üle bilansi1 argsele fondile. 
Arutati i ftisiparvlaeva "Diana II" 5 aastaks rendilevõtmist 

ühelt Küpr >se firmalt E-Liini AS-ile ja sellest tulenevaid "Ees
ti Merelaevanduse" kohustusi . 

AS-iga "Loigo" tehtud rendilepingu revideerimise arutelu 
jä tkub järgmisel juha tuse koosolekul, sest esitatud materjal 
oli puudume. , 

Aasta lõpul suletakse RAS-i Eesti Merelaevandus Poola 
esindus. Arutati võimalust avada tööks liinilaevadega esindus 
kas Hollandis või Hamburgis. Peeti vajalikuks laiendada 
Moskva esindust. See tähtis suund transiitvedudes töötab 
Jur i Afanasjevi juhtimisel. 

Kõne all oli ka "Estline AB" juhtkonna kiri reisilaeva "Esto
nia" teeninduspersonali üleandmise kohta ""Estonia" Laeva 
Teenindusele". 

Madli Vitismann 

Akt alla kirjutatud, 
tööd lähevad edasi 

nistajaks, kantsler Ruth 
Martin toonitas, et see, mis 
varem oli umbse tunde teki
tajaks, meie suletuse mär
giks, on nüüd asendumas 
avaruse j a avatusega. Ta 
mainis, et Peeter Palu i h u - i a 
hingejõud kuulub ehitusele, 
ja siin on see käega katsuda 
ja silmaga näha. 

Peadirektor Peeter Palu 
tänas kõiki alamaid ja üle
maid, kes terminaali valmi
miseks ametis olid. Ta tooni
tas, et terminaal ei ole ehita
tud sadama, vaid inimeste 
jaoks. "Tahaks, et koos ter
minaaliga ei lisanduks meile 
lihtsalt pinda, vaid et para
neks ka meie tase j a nägu," 
avaldas ta lootust. 

mäs. Toll, piirivalve j a sada-
mateenistused saavad ruumi 
juurde. Need ruumid, mis 
meil enne all kasutada olid, 
olid lausa kitsad. Ülejnisel 
korrusel on ligi 3000 m . 

Uus terminaal hõlbustab 
ka reisijate elu — mõned tre
pid peaksid vähem käia laa
ma. II korrusele viib eskalaa
tor j a galerii kaudu peaks 
otse laeva saama. Täna on 
küll veidi raskusi "Vana Tal
linnaga", sest mõned sõlmed 
tahavad ümberehitamist, 
seepärast lähevadki reisijad 
praegu autoteki kaudu. Sa
damal ei ole nii kiiresti või
malik ümberehitusi teha, kui 
laevaomanikud oma laevu 
vahetavad. Aga selliseid ehi
tusalaseid probleeme tuleb 
töö käigus alati ette. C-ter-
minaal peaks suvel valmis 
saama, see tuleb tiiburlaeva-
de jaoks . 

Ajutiselt on planeeritud ka 
D-terminaal, kui 7. j a 8. kai 
äärde hakkavad silduma me
re matke laevad. See on mõel
dud piirivalvele j a tollile, kes 
neid matkelisi, kellele bussid 

otse kaile vastu tulevad, et 
neid linnaekskursioonile 
viia, pisteliselt kontrollivad. 
Planeeritud on 50 meremat-
kelaeva. 

Kui me 14. kailt söe ära 
saaksime, võiks sinna tuua 
suuremaid laevu, seal on kai 
ääres kõige sügavam. 

Meie oleme reisijate jaoks, 
nende teenindajad. Reisijate 
arv on viimastel aastatel 
kogu aeg kasvanud. 1989. a. 
teenindati Reisisadamas 
398 200 reisijat, 1992. a. 
jõuti üle miljoni: 1 341 400, 
möödunud aastal oli samuti 
kiire tõus: 2 256 900 reisi
jat." 

Seda, et Reisisadamas tööd 
edasi lähevad, näeb igaüks. 
Direktori töömaa algab par
kimisplatsi lepingutest kuni 
korralduse andmiseni, et 
"kui ehitajad oma aknapese-
mise tõstukit ära ei suuda 
koristada, peavad meie me
hed selle kõrvale lükkama". 
Tuhat suur t j a väiksemat 
tööd vahepeal. 

Reet Naber 

Reisisadama direktori 
Mart Mesipuu luures ajasi
me j u t t u hommikul enne ter
minaali avamist. Nagu enne 
iga korralikku avamist anti 
ehitusele veel viimast lihvi. 

"Aasta algusest nimetame 
oma terminaale A-, B - ja C-
terminaal. A-terminaali tu
leb täna esimene reisija "Tal-
linkilt". Kaks aastat on kest
nud ehitustööd 1980. aastal 
ehitatud terminaali laienda
miseks, töid tegi konsort
sium "Tallinn Group", Soome 
"SRV International OY" ja 
Harju KEK-i ühisettevõte. 
Uus korrus on ehitatud vana 
peale, see seisab postidel. 
Kogu ehitustööde tegemise 
ajal ei ole vana terminaali 
kordagi suletud, reisijad on 
sealt Kogu aeg läbi pääse
nud. See on toonud kaasa 
ebamugavusi, aga me oleme 
kogu aeg töötada saanud. 

u u s terminaal parandab 
eelkõige töötingimusi sada-

Reisijate arv muudkui kasvab. 

Tallinna Sadama 
reisiliiklus aprillis 

Reisijaid 

välismaalt 
sh. Rootsist 
Soomest 

kokku 

79 892 
15 293 
64 599 

Välismaale lähetatud 
reisijaid 
sh. Rootsi 
Soome 

87 547 
15 722 
71 825 

Eesti 
laevadega 
71 660 
14 763 
56 897 

71 825 
15 329 
56 496 

välismaa 
laevadega 
8232 
5 3 0 
7702 

15 722 
3 9 3 
15 329 

Stockholmi Sadam annab teada 
* Hea kasum madalkon-

junktuurist hoolimata. Ra
b a s oli kasv 38,4 miljonilt 
(Rootsi) kroonilt 54,6 miljoni 
kroonini. 

* Endine käive 38,5 miljo
nit krooni "Rederi AB Slite" 
pankrotist hoolimata. Pank
rot tabas karmimalt "Ros-
lagshamnen AB-d" 34%-lise 
käibe langusega. 

* Alustas uus Stockhol
mi—Antwerpeni r in. 

* Investeeringud vähenesid 
37,9 miljoni kroonini (olid 
39,1_miljonit krooni). 

* Ümberehitatud "Magasin 
3" Frihamnenis said uueks 
peakontoriks, sisse koliti 
jaanuar is 1994. 

•Tehnikaosakond jaotat i 
üleviimisega uude ettevõttes
se "Stockholm Hamnentrep-
renad AB", mis alustas jaa
nuaris 1994. 

* Viidi sisse uus hinnasoo-
dustussüsteem, et stimulee
rida naftavedajaid kasutama 
nafta transpordiks Stockhol

mi saarestikus kahekordse 
korpusega laevu. 

Need on saavutused, mille 
üleslugemisega algab toime
tusele saadetud aastaraa
mat. Veel annab "Stockholmi 
Sadama aastaraamat 1993" 
teada kaubakäibe kasvu 
kaubaliikide kaupa, kasumi 
muutuse, rahakäibe ning 
personali hulga ja palga 
numbrid. Lisaks lühidalt 
aastabilanss j a selle ana
lüüs, seesama ka peaettevõt
te kohta eraldi. Meil on see 
vist ärisaladuse kõvemini 
valvatud osa. 

Fotodega illustreeritud lü-
hiartikleist üle libisedes võib 
siit-sealt leida meeldivalt 
tuttavlikku. 

Sadama direktori Christer 
Värdstedti avasõnas meenu
tatakse veelkord ühe suure
ma kliendi, "Rederi AB Slite" 
kevadist pankrotti ning tule
tatakse meelde kõva konku
rentsi "Silja LineT* j a "Viking 
LineT vahel. Selgub, et "Silja 

Line" suurendas mullu oma 
turuosa Helsinki j a Turku lii
nidel. 

Tallinna-liiklus on väga 
palju suurenenud, see lubas 
"Estiine'ir suurema laeva 
kasutusele võtta. 

Meresõiduamet on teinud 
ettepaneku viia Gotlandi-
liiklus Nynäshamnist üle 
Oxelösundi. Sellega seoses 
arutab direktor Nynäshamni 
sadama perspektiivide üle, 
ka rannikuvedudes. See on 
seotud ümbruskonna inf
rastruktuuriga, lootus on 
uuel maanteel. 

Peakontori kolimine 3. 
"magasiaita" on esmakord
selt sadama ajaloos toonud 
administratiivse ja tootmis-

juhtimise ühe katuse alla, 
mis kergendab kontakte ja 
suurendab ühtekuuluvus
tunnet. 

Aastaraamatut 
lehitses 

Madli Vitismann 
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E e s t i n d a m i s t va javate 
madal ike n i m e d E e s t i 

r a n n i k u m e r e s 
Soome lahe keskosas 

1. Nagajevl madal 
2. Snegi madal 
3. Rodionovi madal 
4. Dlomidl madal 
5. Barabanovi madal 

Juminda poolsaare 
lähistel 

6. Maksel madal 
Naissaare lähistel 

7. Tšernjajevi madal 
8. Leontjev! madal 

Eesti rannikust loodes 
9. Kalmõkovi madal 
10. Andrejev! madal 
11. Sgibnevl madal 
12. Sgibnevl madal 
13. Tšernovi madal 
14. Savinovi madal 

Väinameres 
15. Afanasjev! madal 
16. Larini madal 
17. Stvornaja madal 

Hi iumaas t 
loodes ja läänes 

18. Kuznetsovi madal 
19. Andrejevi madal 
20. Neupohojevi madal 
21. Nagajevl madal 
22. Vinkovi madal 
23. Glotovi madal 
24. Serdini madal 
25. Durakini madal 
26. Maksimovi madal 
27. Koroljov! madal 
28. Neupokojevi madal 
29. Grivtsovi madal 

Saa remaas t 
läänes ja edelas 

30. Rjabini madal 
30.A T š e r n o v i m a d a l 

-Mustpank(?) 
30. B Sarõtševl madal-Uus-

kuiv (?) 
31. Berezini madal 

. 32. Rabotniku madal-Sõr-
ve madal 

33. Ivanovski madal 
Heinastest loodes 

34. Petrovi madal 

Kohanimedest Eesti rannikumeres 

35 
Kihnu väinas 

Buruni madal 

Möödunud aa s t akümne te 
jooksul said paljud Eesti lin
nad ja tänavad, a su tused ja 
organisatsioonid kõlavaid ja 
vähemkõlavaid nimesid Ja ni
metusi, millel polnud midagi 
ühist eesti keele Ja meelega. 
Nii toimus ka eelmisel venes-
tamisperioodil sajandivahe
t u s e l , mil St . Pe t e rbu rg i s t 
lähtuvatel hüdrograafiaeks-
peditsioonidel, t undmata j a 
huvitumata kohalikest nime
dest, pandi kaardistatavatele 
madalikele kas suvalised või 
meeskonnal i ikmete nimed. 
Võib arvata, et rannakalur i -

tele olid kõnealused madali
kud täh t sad kui kalapüügi
piirkonnad, mis eeldab ka ni
mede olemasolu koha l ikus 
kõnepruugis. Et vältida ülal
main i tud nimede sa t tumis t 
eestikeelsetele merekaartide-
le Ja t e a t m e t e o s t e s s e n ing 
nende juurdumist keeleprak
t ikasse , on viimane aeg en
diste kohanimede taas tami
seks ja võõrnimede eestinda
m i s e k s . Kõik, kel on infor
matsiooni meie rannikumere 
m a d a l i k e e n d i s t e n i m e d e 
kohta või teavet, kuidas neid 
kutsutakse nüüdisajal koha-

likus kõnepruugis , saaksid 
siin k a a s a l üüa^Kind l a s t i 
saavad eakamad fannakalu-
rid Ja teised meresõitjad anda 
väga kasulikke näpunäi teid 
ja soovitusi. Kõigi asjasthuvi-
t a tu te e t tepanekud on tere
tulnud Ja pole võimatu, et nii 
mõnegi koha/paiga nime ris
t i i saks Eesti r ann ikumeres 
kujuneb ettepaneku tegija. 

Lisatud skeemil on esitatud 
ümbernimetamis t väärivate 
objektide paiknemine Eesti 
rannikuvetes. 

Eesti Veeteede Amet ootab 
et tepanekuid eelkirjeldatud 

kohanimede s u h t e s asjast
h u v i t a t u d k a a s m a a l a s t e l t 
kuni 1. augustini 1994 aad
ressil: 

Eesti Veeteede Amet, 
Hüdrograafiateenistus, 
Virut. 9 
EEOIOO Tallinn. 

Parimate ettepanekute ära
märkimiseks on Eesti Veetee
de Amet e r a l d a n u d kolm 
preemiat ä 500 krooni, mis 
k o m p e t e n t s e zü r i i o t s u s e 
põhjal makstakse välja käes
oleva aasta septembris. 

Jõudu töölel 

Navigatsiooni 
algus 

Õppelaeva "Linda" selleaastane navigatsioon algas april
li keskpaiku, kohe peale j ääminekut Pirita jõel. Laevale 
saabusid diplomieelsele praktikale 21 Eesti Mereharidus
keskuse viimase kursuse kadetti. Üheksa neist Eesti me
remehe teenistusraamatuga ja 12 punase meremehepas-
siga. Need tulevased tüür imehed on Eesti Mereharidus
keskuse viimane keskeriharidusega lõpetav lend. Järgmi
ne aas ta j ääb vahele ja ülejärgmisel aastal peaksid küp
seks saama esimesed kõrgharidusega laevajuhid. 

Ettevalmistused merele minekuks ei läinud kõige pare
mini. Suureks probleemiks osutusid kütus ja õli. Ainuke 
väljapääs, et laev saaks kadettidega merele minna, oli le
pingu sõlmimine Eesti Piirivalveametiga. Meie poolt laev ja 
meeskond, nende poolt kü tus , õli, satelliitnavigatsiooni-
süsteem ja kolm kohta nende merepiirivalve toimkonnale. 

Esimesed kolm nädalas t reisi olid Lääne-Eesti saarte 
piirkonda. Tegime pistelisi kontrollreide territoriaalveeja 
majandustsooni piirile. Samuti Liivi ja Soome lahes. Suu
reks e lamuseks kogu meie meeskonnale ja kõigile laeva 
pardal viibijaile olid suured jääväljad Kihnu saare all koos 
arvukate hülgeparvedega. Neid sai kokku loetud sadu. 

Tulevased laevajuhid tutvusid paljude Eesti saarte sada
mate j a lahtedega. Said iseseisvalt teha manöövreid Ja 
muid elemente, mis laevajuht oskuste hulka kuuluvad. 

Üks tähelepanek, mis meid muretsema pani: tulevastel 
meremeestel on täielik ülevaade kõigist maailmas toode
tud automudeleist, mis sadamas neid saada on ja millise 
hinnaga. Aga kuidagi võõralt suhtus id nad sekstandi Ja 
kronomeetri kasutamisse. Eriti meeldis neile ranna lähe
dal sõites satelliitnavigatsioonisüsteemi kasutada. Tuleta
sin neile meelde, et alles kuu aega tagasi saadi "Sally Al
batross" kivide otsast kätte. 

11. mai 
Felix Hiiemäe 

Kolleegid külas 
Merehariduskeskuses käi

sid visiidil kolleegid Rauma 
Merekoolist. Tuldi õppelaeva-
ga "Fanny", mis on ehi ta tud 
1974. aastal spetsiaalselt õp-

fselaevaks, kohandades sel-
eks kalalaeva projekti. 1989. 

aas tas t on laev Rauma Mere
kooli oma, s a m a s t a jas t on 
k a p t e n i k s Kauko Laukku, 
kes külalistele meelsasti oma 
laevu tutvustas. Sel laeval ek
sisteerib traditsiooniline koos 
u u e tehnikaga, supermood-
s a t t e h n i k a t r o a l i k a m b r i s 
s u u r t polnud. "Kui nad saa
vad v a n a j a j ä re leproov i tu 
k o r r a l i k u l t s e lgeks , ei ole 
uuema tehnika kasutamisele 
üleminek sugugi raske," väi
tis kapten. 

R e k t o r Jouko Haav i s to 
rääkis koolist. Raumas asu
tati merekool 1880. aastal ja 
esimesed 90 aastat õpetati te-
kijuhtkonda, hiljem ka teisi 
meretöötaiaid. 

Rauma kool on riiklik, selle 
Juurde kuuluvad Simulaato-
r ikeskus Otaniemes Ja Tule-
tõrjekeskus Kirkkonummel. 
Koolis on 28 õpetajakohta, 7 
tunniandjat, 10 inimest abi
personal i , laeval 2 meest Ja 
258 õpilast. 

õ p e t a t a k s e kolmes liinis: 
merendus , hotellindus Ja res-
toraniteenindus ning elektro
tehnika. 

Merendusharus võib 2 aas
t a g a õ p p i d a m e r e m e h e k s , 
12 —24-Kuulise meresõidu
praktika olemasolul saab re-
mond imehe paberid. Tüüri
m e h e k s s a a m i s e k s k u l u b 

2,5 — 3 aastat , kui on eelnev 
12-kuune merepraktika ole
m a s . Kui t ü ü r i m e h e n a on 
sõidetud vähemal t 6 kuud , 
võib 2 aas ta t õppida kapte
niks tunnistamiseni. 

Koolist tulevad ka laevako-
kad Ja messipersonal. 

Laevanduse õppejõul Heik
ki Koivistol oli tehtud video 
eelmise aasta külaskäigust. 

Et naabri tel õppimisväär-
set veel on, nä i t a s Tall inna 
s a d a m a s aset le idnud intsi
dent sodi vetteloopimisega. 

Reet lVaber 
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Uued laevad, uued liinid 
Esimene pressikonverents: tiiburid käiku, "Vana Tallinn" lahele 

Mai algul kutsuti ajakirja
nikud uiburlaeva Laura" 
pardale, et öelda: suve
hooaeg algab! Tiiburid pidid 
aprillis sõitma hakkama, aga 
võta näpus t — jää alles ka
dus. Põhiesinelate, "Tallinki" 
tegevdirektor ulo Kõllo j a 
arendusdirektor Peeter Vee-
geni j u tus t selgus järgmist. 

"Laura" interjööri on talvel 
kõvasti ümber tehtud, roh
kem kui 2 miljoni krooni 
eest. Möödunud aasta poo
lest suvest Tallinna tulnud 
laev oli veel niivõrd ehitajate-
hase sõrmejälgedega, et ei 
vastanud koiale nõuetele. 
Praegu loodetakse see rahul
davat kõige nõudlikumat tar
bijat. Seal on nüüd ka bis-
nisklass, kus Süüagi paku
takse. Viimatinimetatud te
gevus pole tiiburi peal mitte 
kõige lihtsamate killast, aga 
üritatakse teha nii, et kõik 
oleks nagu lennukis. Nimelt 
peetakse tiiburitega end len
nukite, mitte teiste laevade 
konkurendiks. Kõrge h inna 
üle kaebajaid öeldi laskvat 
end eksitada e ellest, et h indu 
võrreldakse parvlaevade, 
mitte lennukite omadega. 
Aga parvlaevadel on teata
vasti Eesti inimestele soo
dushind 180 krooni. Konku
rentsiamet olevat seda firma
le koguni ette heitnud. 

Möödunud aastal sõitnud 
väiksemad tiiburid "Monika? 
j a "Janika" on Hiinasse 
maha müüdud, "Liisa" on al
les. "Laura" on kõige uuem 
tiiburvariant, mida Krimmi 

Tiiburlaeva businessklassi tutvustab 
sekretär Enn Kreeni. 

Tallinki" pressi-

laevatehas seni välja lask
nud. Aga ehk on tuleval aas 
tal ka juba midagi uu t — sel
le liini tulevikku seostavad 
firmajuhid jus t tiiburitega. 
Need on kiired, sõidavad Hel-
sinki vahet 1,5 tunniga. 
Möödunud aastal jäeti ära 
vaid 5—6 reisi, sest võivad 
sõita kuni 15-meetrise tuu
lega. 

Liisa" võiks selle maa ka 1 
tunni j a 10 minutiga ära sõi
ta. Aga mõõda Helsinki sada
mat poleks just ilus kihutada 
45 miili tunnis (nagu 85 k m / t 
autoga). J a Tallinna reidil 
Linnahalli poole tulles kaota
taks natuke reisijate ohutu

se mõttes: sellest väravaau-

Ž
ust 80 km/t kai suunas tul-
i on reisijale üsna suur 

šokk. 
Küsimuse peale, kas tiibu-

reid ka Stockholmi vahet 
sõitmiseks kasutada saaks, 
arvati, et 1,5 tundi raputa
mist kannatab välja, aga 
Stockholmi-sõit võtaks 5,5 
tundi. J a pealegi — 1,5 tunni 
kohta teatakse täpselt ette, 
mis siin Soome lahes ilmalt 
oodata on, pikemaks ajaks 
aga mitte. Ning kuna ilma te-

?emine on praegu ikka veel 
ranqjumala kaes, siis ei 

usutud, et saadaks nii palju 
reisijaid, et oleks mõtet nii-

Teine pressikonverents: Saksa-liin alustab 
TALLINKIL Euroopa südamesse 

AS Eminre avab uue laevaliini Tallinn—Travemünde veel 
tänavu mais. Esialgu hakkab liinil sõitma parvlaev "Balan
ga Queen". Laeval on 600 magamis- ning 170 autokohta, 
kiirus 18,5 sõlme. 

Reisid Travemündesse, mis on kuulsa hansalinna Lübec
ki eeslinn, algavad Tallinnast kolmapäeviti j a laupäeviti. 
Tagasi Saksamaalt saab esmaspäeviti j a neljapäeviti. Mere
sõit kestab 36 tundi. 

Liinil, mida hakatakse nimetama Tallink—Hansa Way, 
plaanitakse esimest reisi 25. mail. 

Mai keskel teadustati Sak-
sa-liini avamisest, ehkki tol 
esimesel, kuu alguse pressi
konverentsil oli Ulo Kõllo öel
nud: "Kord intervjuus 
"Äriuudistele" ütlesin, et ka
vatseme Saksamaa-liini käi
ku panna, aga nemad edas
tasid, et kohe avamegi. Nüüd 
ütlen: tuleb avada. Uue liini 
avamine on komplitseeritud 
j a kulukas asi. Praegu oleme 
ametis sobiva laeva otsimise-

ta — üks napsati nina alt 
ra. Päris õige laev on teada 

sügiseks, aga see ei tähenda, 
et ei tahaks avada varem." 

See varem kuulutatini välja 
teisel pressikonverentsil — 
kuigi selleks ajaks polnud 
u u s rendilaev "Balanga 
Queen" Landskronast veel 
saabunud. Sestap kutsuti 
ajakirjanikud "Tallinki" nime 
kandvale alusele. Et Tallink 
on lisaks ka "Eminrele" kuu
luv J a hästi müüv kauba
märk, siis kasutatakse seda 
Saksa-liinilgi, mis saab ni
meks Tallink-Hansawau. 

Ülo Kõllo: "Oleme seda lii
ni haudunud juba mõned 
kuud, mõned meist isegi ligi 
aasta. Laeva otsimine j a sel
lega seotud mured lükkasid 
seda päeva edasi. Aga nüüd 
on see äkki juh tunud: oleme 
laeva leidnud ja 25. mail 
suundume proovireisile Tra
vemündesse, kus asub Lü
becki sadam. 

Laeva nime ei hakka muut
ma, sest ta on meie käes aju
tiselt. 5—6 kuuks. Siis taha
me saada midagi tõsisemat, 
sest praegu arvame, et alus 

ei ole 100% selle liini jaoks 
kohane. Missugune kohane 
oleks, peab selgima "Balan
ga Queeni" kasutamise käi
gus." 

Peeter Veegen: "Uus liin 
nõuab tõsiseid kapitalima-
hutusi , j a mis peamine, sobi
vat laeva. Olukord on Eestis 
praegu niisugune, et laeva 
osta me ei suuda j a pangad 
laenugarantiisid anda ei saa, 
sest Lääne turul Eesti pan
kade garantiid veel ei maksa. 

Helsinki liinil mõningal 
määral subsideerime Eesti 
elanikele piletihindu, aga 
Saksa liinil seda teha ei saa: 
seal on enamik reisijaid 
esialgu ilmselt eestlased. "Kui 
suudame siia tuua ka saksa 
publiku — kui meil on neile 
Tallinnas j a üldse Eestis mi
dagi pakkuda —, läheb asi 
paremaks. Turismi areng on 
meil viimase 3 aastaga olnud 
siiski ü s n a kiire, j a ka saks 
laste jaoks on juba üht-teist , 
mis neis huvi võib äratada. 

Eesti meremeeste madalad 
palgad aitavad kulud hoida 
niivõrd madalad, et loodame 
ka Saksa liinilt saada korra
liku majandusliku tulemuse, 
ehkki see ei ole lihtne. Saksa 
laevaomanikud, kellega ole
me rääkinud, ei taha niisu
gust liini veel avada, sest ar
vavad, et see pole majandus
likult võimalik. 

Oleksime väga tänulikud 
nii Eesti kui Saksa valitsuse
le, kui nad suudaksid meid 
pangagarantiide või laenude 
näol aidata, see võimaldaks 
meil siia palju parema laeva 

tuua." 
Veel on kuulda, et tegeli

kult oleks loogiline, kui kaks 
laeva käiks vastakuti. Aga 
kas see oleks majanduslikult 
tasuv, seda peab näitama tu
levik. Lühiajalise kahjumi 
võib veel ä ra Kannatada, so
liidsed firmad on selleks või
melised, aga pikaajalist kah
jumit toota ei ole mõtet. 

öeldi end valmis olevat ka 
selleks, et see äri ei lähe nii 
hästi kui loodetakse — iga 
u u s asi ei lähe kohe hästi. 
Mai alguse pressikonverent
sil oli muuseas jut tu möödu
nud aastal "Monikaga" teh
tud 16 Loviisa-reisist: vaata
mata lubadustele, et reisijaid 
on, neid polnud. J a saadi 
43 000 marka vastu pükse. 
"Ei tasu liialdada ja kogu aeg 
alt minna," öeldi tol Korral 
selle teema kokkuvõtteks. 

Aga Saksamaale sõitmise 
asjus on teada, et "Finjet" on 
suveks välja müüdud. Loo
detakse anda reisi] atekohti 
suurte veoautode juhtidele, 
mis lähevad ro-ro-laevadega. 
Tulijaid võib olla ka Lätist. 

sugust kiirliini teha. Lisaks 
on Stockholmi sissesõit j u 
sügavalt skäärüine, j a kifr-
sõit on seal õieti keelatud. 
Mis ei välistavat, et paari 
aasta pärast seal siiski mõni 
kiirlaev, näiteks katamaraan 
ei sõida — pidavat olema ka 
niisuguseid, mis 150 sõi
duautot peale võtavad. Et tee 
skääridesse ei ulatuks J a lü
hem oleks, võivad sadamad 
mõlemal pool olla teised — ei 
Tallinn ega Stockholm. Eesti 
poolel näiteks Paldiski. 

Tiiburite stjuardessid on 
läbi teinud peamiselt 2-aas-
tase praktika. Kes sellele va
lule ei ole vastu pannud, on 
teadagi välja langenud. Tä
navu on naabermaalt kõva 
konsultatsioon, kümme päe
va kestev teoreetiline kursus , 
j a üldse käib pidev treening. 
Loodeti, et navigatsiooni kes
tel äraminekuid ja väljalan
gemist ette ei tule: ega tiibu-
ril jus t kerge töötada ei ole, 
vahel läheb 6—8 tundi, li
saks vibratsioon. 

"Estonian New LtneT teki
tatud katamaraani-konku-
rentsi öeldi suhtuvat posi
tiivselt: "Nad seisavad." 
Kumb paremini sõidab, seda 
soovitati ajakirjanikel kui 
uudishimulikel inimestel ise 
proovida. Tormikindlam on 
vast katamaraan. Kiirus on 
iseasi. "Laura" on veidi aegla
sem kui "Liisa". Aga "Laura" 
teeb sileda vee peal katama
raanile ära. Ilmas on muidu
gi ka kiiremaid katamaraa
ne, ehkki siin veel mitte. Et 

konkurents tuleb kõva, sel
les ei kahtle keegi. J a kui 
kaua võtab aega, et siia 
jõuaksid superlaevad, seda 
ei oska praegu muidugi öel
da. Kui mitte enne, siis järg
misest kevadest ennustasid 
kõnelejad tihedat konku
rentsi. Soomlased küsivat 
isegi oma riigilt abi, et selles 
võistluses osaleda. 

Tiiburid teevad kokku päe
vas miinimum 4 reisi, aga 
suursündmuste , nagu laulu-

Kidude või rocksummeri pu
ul võib neist igaüks 4 reisi 

ette võtta. 
Parvlaevujääb Helsinki-lii-

nile neli: "Georg Ots", "Tal
link", aas ta lõpuni firma kä
sutuses olev "Corbiere" j a 
äsja kohale saabunud "Vana 
Tallinna" nime saanud alus. 

See viimane on varasemast 
ajast tuttav "Nord Estonia" j a 
asendab iirlastele tagasi mi
neva "Saint Patrick II". Loo
deti, et laeva u u s nimi ei lähe 
segi liköörimargiga. Laevafir
mas peetavat vanaks Tallin
naks ikka eelkõige meie ilu
sat linna oma tänavate, tor
nide j a vaatamisväärsustega. 
Ehkki ka too "Liviko" toode on 
hea asi — üks täiendab teist. 
"Vana Tallinna" nimi olevat 
olnud eelkõige Soome poole 
suur soov, meie meestel ol
nud varuks nimed nagu 
"Toompea", "Kadriorg" jne . 
Selleks, et üldse Tallinnaga 
seotud nime saada, olevat 
linnavalitsuses kõvasti tege
mist olnud. 

Ning pealegi, mugavus mak
sab Ka midagi. Ajakirjanikud 
arvasid, et ühe korra "bussiga 
üle Poola jMiri sõidu kanna
tab inimene ära, teise ka, aga 
siis enam ei taha. Keegi fir
majuhtidest ütles: wSelle 

Eeale põhiliselt loodamegi, et 
olmandat korda keegi nii

moodi enam Saksamaale ei 
lähe." 

Mari Varaba 
Madli Vitismann 
Isi Trapido fotod 

"Balanga Queen" jõudis Tallinna 10. mail, Saksamaale 
sõitis 257 mail. Lähemalt järgmises numbris. 

Mida Eestis tasuks 
vaadata ja 

järele proovida 
T h e Baltic Guide" on värvi-

väljaanne, mis tutvustab ees
kätt soomlastest reisijatele Ees
tit. Viimases numbris on lähe
ma vaatluse alla võetud Saare
maa, mida reklaamitakse kui 
Eesti Gotlandit. Turvalisus on 
see, mis peaks ettevõtjaid Saa
remaale meelitama, ollakse 
kindlad. Ärialale siirdunud bio
loogiadoktor Jaan Tiidus tut
vustab Soome kaudu Saare
maale jõudnud Rootsi ettevõtet, 
mis nüüd kannab nime "Origo 
Estland AB" Ja tegeleb satelliidi-
vastuvõtjate valmistamisega. 
Rõõmustav on Saaremaa paa
diehituse uus tõus, "Vätta Puit" 
säilitab vanemate sugupõlvede 
paadiehitus traditsioone. 

Tallinna kohta on palju asja
list infot, alates ostuvõimaluste 
tutvustamisest (seekord on soo
singu pälvinud "Linette") Ja lõ
petades Draamateatri etenduse 
Pikk päevatee kaob öösse" ret

sensiooniga. Juuksurite kohta 

öeldakse, et ehk see peapesemi-
se protseduur on natuke karmi-
võftu soomlaste pehmitatud pe-
sutoolidega harjunutele, kuid 
pesemine ise käib kiiresti ja 
hinnad on soodsad. 

MMM-rubriik (Mis, kus. mil
lal) annab teada söögikohtade 
aadressid, telefonid, aga ka 
seda, kas tegu on rahuliku või 
rahutuma kohaga. Ja hinnata
se on ära märgitud. 

Samalaadse praktilise hin
nangu saavad hotellid, aptee
gid, ^kauplused, turud, lennu-
ja turismifirmad. On laevade 
sõiduplaanid, tollimäärused, 
teatrite mängukavad ja näituste 
reklaamid. Ja kuigi on öeldud, 
et Tallinnas leiab ikka kellegi, 
kes soome keelt mõistab, pole 
peetud ülearuseks "ruumi rai
sata" eestl-soomekeelsete viisa- _ 
kusväljendlte ning samakõlalis- : Ä Ä S Ä £ S S Ä S S . S : : 
te, ent erineva tähendusega so- ~" 
nade kirjapanemiseks. 

Viimasel leheküljel , 
sõbralikult reklaamipinda "Tal
link" Ja "Estonian New Line". 

ReetNaber ««TONIAN A N«W U N * 

Kata Ja 
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Paradiis kaptenile ja kogu meeskonnale 
Titaanlik 

kammimistöö 

"Kui lähete lapsega piltni
ku juurde, kammite tal j u 
enne pea ara," öeldi "Emin-
rest", ega meiegi taha kam
mimata las t näidata". 1 1 . 
mai õhtul, ku i esimese reisi
ni oli j ä ä n u d vaid üks töö
päev, võis arvata, et laevale 
antakse veel viimast lihvi. 

Autotekil lõigati plekitahv-
leid. Trepil j a mõnes korido
ris oli vaip üles võetud. Res
toranis koristati, toolid-
lauad olid virnas. Baaris teh
ti pisemaid parandustöid. 
Kauplused olid tühjad. Koh
vikut, kus eestlased rubla
ajal süüa said, polnud üldse 
olemas. 

Kaptenikajutis pidasid pa-
berivirna taga murelikult 
nõu kapten Erich Mõik j a in
tendant Erik Liim. Läbi as tu 
sid nii registri "Bureau Veri-
tas" esindaja kui ka remon-
dibrigaadi j u h t . Kuidas n ü ü d 
küll jõutakse? Muu asjaaja
mise vahele seletasid Er i ch 
Mõik ja Er ik Liim, mis sellel 
laeval ees ootab: 

Üle tuleb peaaegu kogu 
"Saint Patrick II" laevapere. 
Sellel laeval on kõige raske
mad töötingimused: 4 korda 
nädalas on 24-tunnine me-
rematke, 1 kord nädalas 2 5 -
tunnine. Üks baar, mis on 
avatud kogu ööpäeva, pan
nakse 2 tunn iks kinni vaid 
ühel ööl nädalas . 

Juus tu - j a vorstiturism 
hakkab lõppema. Viinamüük 
on püsinud samal tasemel. 

Tõuseb aga huvi parfüümide 
vastu, seetõttu tuleb poeju
hatajal j u s t sellele kauoa-
rühmale erilist tähelepanu 
pöörata. J u u s t u - ja vorsti-
müügi asemel pakutakse 
matkete ajal varieteeprog
ramme j a tantsuvõimalusi 
ning linnaekskursioone 
kesk- j a vanalinna. Siiski ka 
Kadaka turule. 

"Nord Estonia" tehnikapoe 
asemele tehakse ajalehe-
kiosk, kus müüakse ka suve
niire. Üks kauplus tehakse 
konverentsisaali. Kohvik ehi
tatakse ümber, nurka tuleb 
baarilett. 

Suure töömahu on teinud 
ja teevad "Myymälä Arkitek-

päev, aga mitte reede, vaid 
esmaspäeav. Vanasti ei min
dud esmaspäeval merele," 
ütles kapten Mõik ja lisas, et 
temale on ootamatusi kaasa 
toonud j u s t kaks esmaspäe
val, 13. kuupäeval alanud 
reisi. 

Helsinkis tulevad peale nä
dalalõpu matkelised, see 
matke on noorte hulgas po
pulaarne. Nädala sees sõida
vad peamiselt vanemad ini
mesed, kes käivad ostureisil 
ja võib-olla võtavad baaris 
paar drinki. Ent nädalalõpu 
merematke on puhkuseks: ei 
käida niipalju linnas kui tul
lakse j u s t lõdvestuma. "Prog
rammiga merematked on hea 

Loots tüür imehe koha võt t i s esimesel reisil üle II tüüri
mees J ü r i Lember. 

tit" remondimehed. Leping 
on mõjuva summa peale, ka 
alltöövõtja on Soomest. Meie 
töömehed oskavad küll tööd 
teha, aga meie tööjuhid ei 
oska tööd juhtida. Seetõttu 
kustutatakse kogu aeg tule
kahju — oleme 2—3 sammu 
taga seal, kus peaks olema 
2—3 sammu ees. 

Poole tunni pärast ooda
takse "Saint Patrick II" vii
maselt reisilt, kogu kaup laa
ditakse "Vanale Tallinnale", 
ka laevapere asub ümber j a 
alustab uues laevas. 

Reedel, 13 . mail peab laev 
õigel aial välja sõitma. "13. 
on küll meremeestele halb 

toode: see müüb hästi, sel vii
sil m ü ü m e oma tööd." 

Laev toodi kohale Götebor-
gst, lipp vahetati 27. aprillil, 

levas oli üksnes vanemme
haanik, seetõttu tuli hakata 
ise kõike otsima ja kohe te
gutsema. Abi on olnud Karl 
Karellist j a edaspidi ka Jü r i 
Aavikust, nad on enne selles 
laevas töötanud. 

Kahe nädalaga on laeva 
tundma õpitud, navigatsioo-
nimeeskond on mitmes lae
vas koos olnud. Kui keegi mi
dagi kaotas, siis "Eesti Mere
laevandus" — hea kaadri. 
"Ega nad nagunii oska kaad
rit hinnata. Tahame teha 

oma tööd rahulikult j a korra
likult. Palgast pole "Inreko-
ga" tänaseni veel rääkinud. 
Võib loota, et ei maksta vä
hem kui "Saint Patrick II-l"." 
Kapteni toodud meeskonna
liikmed pole samuti aega 
saanud palga järele küsida 
— praegune tööpäev kestab 
16—20 tundi. 

Restorani- j a m u u teenin
duspersonali võtab tööle 
"Eminre", erandeid nõudlik
kuses tegema ei hakata. 
Kõik, kel on otsene kontakt 
reisijatega, peavad rääkima 
vähemalt eesti keelt. On küll 
ametimehi, kelle asemele 
pole eestlasi võtta: elektro-
mehaanik, süsteemimehaa-
nik j a elektrikud. Sellisel Iu
nil peab laeva keel olema 
eesti keel. See on hea võima
lus neil, kes veel ei oska, keel 
kiiresti selgeks õppida. Kes 
seda teha ei soovi, peab lah
kuma — niisugune hoiatus 
on antud. Avareisist alates 
antakse kõik teated laevas 
eesti keeles, ohuolukorras 
muidugi kahes keeles. 

Laevapere on pingelise 
graafiku tõttu kaks korda 
suurem kui "Nord Estonial" 
oli, seetõttu hakatakse ela
ma kahekaupa kajuteis. Ent 
suhtlemistöö on väsitav — 
arvatavasti eelistaks igaüks 
olgu või tillukest, aga siiski 
omaette kajutit. 

Päästeõppust on tänaseks 
kaks korda tehtud, mõeldud 
välja kogunemissüsteem 
nagu "Estonial" — oma 

numbrid päästeskeemides 
on inimestel, mitte treppidel 
ja ustel. Nii j ääb paremini 
meelde. Probleemid võivad 
olla tehnilist laadi. Siiski on 
"Vana Tallinna" ohutusabi-
nõud Helsinki-liini parimad. 
Lisaks on muretsetud ka 4 3 -
sõlmelise kiirusega kurnmi-
mootorpaat. 

"Laevahäired j a -õppused 
on tsiviilkaitse — kaitsed en
nast oma lohakuse eest. J a 
ennast kaitstes pead kaits
ma ka reisijaid — nad ei la
seks sind muidu läbi. Kõiki 
kokku koos igasuguste klou
nide Ja moosekantidega on 
ligi 170 inimest, neist mere
mehi ainult 30. NeÜ kõigil 
õige mõttelaadi kujundamine 
on aja küsimus. Saint Pat
rick II-l" kulus selleks 4—5 
kuud, et süsteem õigesti toi
miks. Nüüd on aga suvi tule
mas j a päästepaadiõppusi 
kergem tena," arvas kapten 
Mõik. 

Laevajuht ei tohi aga väik-
seimatki viga teha — seda 
parandada on Tallinna sada
mas võimatu, enne on kai 
ees. Muide, kaptenikajuti 
ukse kõrval on vasksilt: See 
laev on paradiis kaptenile Ja 
kogu meeskonnale." 

Kui aga Erik Liim seisis 
tühjale põrandale lageda sei
na ette ja teatas: "Ülehomme 
hommikul seisab siinkohal 
baarimees j a valab jooke," 
tekkis loomulikult soov seda 
imet näha. 

Madli Vi t i smann 

Pardaid värviti lühipeatusel Helsinkis. 

Kaptenikommentaar 
Kapten ERICH MÕIK, mida te 

arvate oma uuest laevast? 
Mis hinnang anda laevale, mil

le vanus on 20 aastat? Mis hin
nangut ma annan laevale, mida 
tunnen väga vähe? "Vana Tallin
na" tundmise mõttes on see ju 
vaid hetk. mis ma temaga olen 
kokku puutunud. 

Aga kas hakkas meeldima? 
Kõik laevad meeldivad teatud 

mõttes. Läksin ja vaatasin teda 
teadlikult. Seal on väga palju 
asju, mis mulle meeldivad, ja ka 
väga palju asju. mis mulle ausalt 
ei istu. 

See, et ta on suur — see meel
dib. See, et ta on suhteliselt ras
kesti juhitav — teatud mõttes, just 
tormise ilmaga —. see ei meeldi. 
Peamasinatel ei ole nii palju 
võimsust: "Saint Patrick II" oli 2,5 hj 
1 tonni kaalu peale, siin on 1,5 hj 1 
tonni peale. Jääklass? Eks seda 
näitab talv, selle juurde kuulub 
hulk komponente. "Patrick" oli 
jääs liikuv laev, ta oli lühem, roh
kem manööverdatav. Kardan, et 
see laev ei ole jääs niivõrd liikuv: 
on pikk, rohmakas, ja jõudu ka ei 
ole, mis lükkaks. Kõigest sellest te
kivadki kaksipidised arusaamised 
laeva headusest. 

Pilt oli algul küllalt masendav. 
Hooletusse jäetud, eriti seest. 
Nagu laps, kes on jäetud unarus
se — riided on juba mustaks läi
nud ja neid pole vahetatud. No 
aga teistpidi jälle on see laev 
nüüd juba natuke nagu omasün
nitatud laps: siia on nii palju ener
giat sisse pandud, seda ma reisi
laeval enne teinud ei oleja selle
võrra on jälle armas. Nii et iseene
sest laeva kohta ei tahaks midagi 

Kapten Erich Mõik päras t 
räägitud j u t t u , esimesel sil-
dumisel Helsinkis. 

paha öelda. 
Uuele laevale jäid põhiliselt 

"Patricku" inimesed, masiname-
hedonuued. 

Kuidas reisijateruumidega ra
hul olete? 

Jaa. need on minu nr eelest 
klass kõrgem tase kül "Patrickul". 
Kõigi tekkide kajutid alates 
kuuendast ja lõpetades esimese
ga on ühetüübilised ja enam-vä
hem ühesuurused. Need on 
väga heas seisukorras. Meeskon
na kajutid on väga armetus olu
korras. Paistab, et mehed on va
hetunud, tulnud ja läinud, ning 
igaüks on püüdnud teha midagi 
omamoodi. Aga nii kui keegi hak
kab kajuti esialgset olekut muut

ma, midagi ümber ehitama, teki
vad kohe probleemid. Üks võtab 
midagi maha, järgmine näeb. et 
on võetud, ja teeb ise ka midagi. 
Mida enam inimesi läbi käib. 
seda hullemaks asi läheb. Siin on 
väga tunda seda käekirja, et 
meie läheme sellest laevast varsti 
ära, mis me ikka parandame. Ei 
ole seal vaipu maas, kõik on suh
teliselt must. Hea, kui me praegu 
reisijategl poole korda jõuame 
teha. 

Teine asi, mis meeskonna poo
lel väga häirib, on lähedase ma
sinaruumi müra. Sellest tuleb meil 
probleem, eriti neile, kes peavad 
laevas magama. Mina kui mere
mees olen sellega harjunud, nõn
da öelda ei kuule seda. Aga ra
huliku koduga harjunud inimene, 
kel hiir ka öösel toas ei jookse, nii 
ei saa. 

Kritiseerijad on öelnud, et võta
me laevu, mida keegi teine ei 
taha. 

Jaa, niimoodi ei saa arutleda. 
Me tahame, et oleksid odavad 
piletid. Me püüame seda teha. 
Aga siis ei saa ka pakkuda kõike, 
mida vähegi vaja võiks olla. Sel
le vanuseklassi laevad maksa
vad rendirahana ööpäevas ca 
10 000-15 000 dollarit. Aga 5 - 6 
aastat vana laeva puhul on see 
summa 30 000—40 000 dollarit. 
ööpäevas. See raha peab ju ku
sagilt tagasi tulema. 

Aga igal vanal reisilaeval on 
Jälle kordumatu ilme. Nii "Tallinkil", 
"Saint Patrick II". "Georg Otsal" 
kui "Vanal Tallinnal" on Igaühel 
omad asjad, mis meeldejäävad. 
Näiteks "Otsa" lukskajutid. "Pat
ricku" tume Interjöör. 

Vanad laevad ja uued ohutus
nõuded — on ka arvatud, et nen
dega seoses võidakse survet 
avaldada: tehtagu mööndusi. 

2005. aastani ei vaja see laev 
õieti mingeid ümberehitusi, kui 
SOLAS-i ohutusnõudeid silmas pi
dada. "Patrickul" oli seda vä
hem, ja "Otsal" on ka mõni asi 
vähem. "Estonial" on küll kõik häs
ti läbi mõeldud. Ohutusalane va
rustatus on laevaomaniku rida. 
Edasi sõltub sellest, kui korras selle 
suudame hoida ja kui hästi oleme 
ette valmistatud, et seda kasuta
da. 

Meeskonna väljaõpe on pea
mine. Nagu kanaema võtab ti
bud sappa, nii peavad vastavad 
inimesed laevapere liikmetega 
mööda laeva käima ja õpeta
ma, mida ühe või teise õnnetuse 
korral teha. Kas igal inimesel ka 
psüühiline valmisolek on, seda ei 
saa enne öelda, kui midagi on 
juhtunud. Professionaalsest mere
mehest, kes arvab, et need ei ole 
tähtsad asjad, tuleb kohe lahti 
saada. Kui näiteks kelner nii mõt

leb, on raskem, sest tema on 
maalt tulnud. 

Eks igapäevases elus tuleb ar
vestada, mis Tallinn—Helsinki liinil 
üldse on Juhtunud. Inimesed liht
salt Joovad ennast surnuks või 
koomasse. Soomlane ei oska üld
juhul juua. Trepist alla kukkumi
sed. Jala-ja käenihestused; luu-
murde vist el ole olnud — juua 
täis inimene on pehme kui jahu
kott. Kaklused meeste vahel, 
meeste ja naiste vahel, naistel 
omavahel. Niisugusel kruiisil on 
vaja üht. võlb-olla isegi kaht arsti. 
Elame-näeme. Meil tuleb kahes 
kohas pidu ja trall, "Saint Patric
kul" oli ühes... 

Meil peab olema oma hea 
maine. Kui me seda hoida ei suu
da, siis pole mõtet midagi teha. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 
Isi Trapido fotod 
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Reedel, kolme
teistkümnendal 
Hommikul "Vanale Tallin

nale" saabunud 530 reisijat 
võttis vastu magamata sil
madega, aga naeratav j a lait
matult vormistatud laevape
re. Avasõidul reisivat Ajaleh
tede Liidu seltskonda ootas 
baaris šampanjaklaas j a pi
sike pressikonverents. 

Inreko Laeva AS-i juha tuse 
esimehelt Enn Rohulal t kü
siti, küllap teab mitmendat 
korda juba, mida arvab laeva 
nimest "Liviko". Kaubamärgi 
teema viis ka "Estonian New 
LineT juurde. Küsiti, kas 
tolle liini juh tkonnas on ka 
mõni tuntud eesti nimi. 

E. Rohula: "Ei ole. "Esto
nian New Lfnelga" on praegu 
seotud Mauri Ojala j a Jo rma 
Heinonen Helsinki poolelt 
ning katamaraanid on siia 
saadud koostöös "Stena Li
neT" pankrotti lasknud Root
si isikuga. Võin öelda, et lae
vandus maailm on väga väi
ke. Ruikad ei j ä ä kahe silma 
vahele ega ole laevandus -
maailmas eriti heas kirjas." 

Küsiti ka spordisponsorlu-
se kohta. Vastusest selgus, 
et nüüdne spordisponsor 
ootab sportlastelt reklaami 
— kasu peab olema kahe
poolne. Seetõttu on suure
mat abi loota reklaami ja 
spordi ühisüritustelt, näi
teks tänavuste "Kalevipoja 
mängude" reklaamitahvlite 
pind on j u b a müüdud. Ent 
põhitähelepanu spordi aren
damisele peaks pöörama 
riik, see on tema võimsuse 
otsene peegeldus. 

* * * 
Laeval ringi jalutajal oli 

raske uskuda, et üleeileõh-
tusest segadusest on saanud 
täiesti korralik reisilaev. Vaid 
kesine kaubavalik poodides 
ja kopsimine ikka veel sule
tud kohvikus viitasid sellele, 
et asi on alles uus . 

Uudsuse võlu said tunda 
ka roolikambris viibijad. 
"Nord Estonia" loots tüüri
mehe Jür i Aaviku koha oli 
üle võtnud "Vana Tallinna" II 
tüürimees Jü r i Lember. Ent 
mõni aeg pärast Tallinnast 
väljasõitu kadusid kuhugi 5 
sõlme, mis põhjustas ärevaid 
telefonikõnelusi masina-
meestega. Oli vaja need ka
dunud sõlmed üles leida, 
muidu ähvardas laeva Hel-
sinkisse hilinemine. Nii j uh 
tuski, kaduma läks terve 
tund. 

0 m * 
Päikesepaistelisel päeval 

rohetas isegi Härmajal mõni 
rohututike ning lootsijaam ei 
paistnud sugugi nii troostitu 
kui talvel. Soome lootsile oli 
see laev uus , ta võttis oma 

ülesande täie tähelepanuga 
käsile j a lõdvestus alles siis, 
kui algas sadamaloots! piir
kond. Helsinki sadamalootsi 
töö teevad Eesti kaptenid ise 
ära, nii ka kapten Mõik, ol
gugi selle laevaga esimest 
korda sadamasse sõites. 

Sildumisel andis tunda 
"Vana Tallinna" suhteline 
jäikus teiste laevadega võr
reldes, samuti see, et laev on 
pikem. Peaaegu oleks sulge
nud tee saarel asuva suve-
restorani külastajaid vedava
le paadimehele — laevanina 
ulatus üle kaiotsa. Otsi vas
tu võtmas oli korraga kolm 

In tendan t Erik Liim. 

kaimadrust koos tööjuhata-
jaga. J a nagu ikka juh tub , 
õpetas neid nelja meest üle 
aia veel sel ajal sinnakanti 
juh tunud päevavaras. Kui 
koridor oli laeva külge ühen
datud, as tus esimesena kahe 
turvamehe saatel maale pur-
ser Pille Raudkivi. • • * 

Helsinkis ollakse paigal 
vaid 2 tundi. Selle ajaga olgu 
ühed reisijad ja autoa maale 
saadetud, teised reisijad j a 
autod peale võetud ning lae
varuumid korda tentud. 
Madrused jõudsid samal aial 
laeva ninas pardadki valge"ks 

värvida. 
Ent oli rohkematki jõutud. 

Kohvikus, kus hommikupoo
likul oli kuulda vaid kopsi
mist ning näha tühja põran
dat ja seinu, sõid kell neli 
külastajad juba tuliuute lau
dade taga pizzat j a friikartu-
leid. Kohvikulettide taga 
looklesid sabad. Nagu nõia
väel olid kohale siginenud 
vaipkate laudade all, tantsu-

Eõrand orkestrilavaga ia 
aarilett. "Kallamise pilti 

võib saada tunni aja pärast," 
lubas õllekaste kohale paigu
tav baarimees. 

Laev oli puupüsti täis, ja-
lutuskoridor meenutas ko
hati Lasnamäe bussi — reisi

jaid oli 1349, neist nädalalõ
pu merematkelisi 590. Ent 
tunni aia pärast oli igaüks 
sobiva koha leidnud, l ausa 
trügimist enam ei olnud. 

Kohviku baarileti taga kal-
latigi. Pappkastidest Lapin 
kultat" ja "Lõng drinki" 
plastklaasidesse, tühjad 
purgid-klaasid musta prügi-
kotu ning raha kassasse — 
imelihtne, aga mõjuv. "Georg 
Otsalt" baarimeheks tulnud 
Toomas Läns avas rohkeile 
soovijaile purke ning kassee
ris raha. Peäle kassaparaadi 
ia baaritoolide selle leti üm
ber muud sisustust veel pol
nud, ent äri edenes. Edaspidi 
pidid tulema ka peeglid sei
nale pudelirivi taha. 

• * * 
Ajalehtede Liidu ^seltskond 

jõudis reisi kestel proovida 
paljukiidetud "Tallinki" köö
ki: rootsi laud lubab igal isu-
jagu suupäras t proovida. 
Peeti ära koosolek, millel 
autasustati "Parkeri" hõbe-
sulega uudistekonkursi võit
jaid: kohalikest lehtedest 
"Lääne. Elu" j a päevalehte
dest "Äripäeva". Aasta kest
nud erastamisvõistluse võit
ja, "Eesti Ajakirjanduslevi" 
direktor Maimu Soone sai_ lii
du kõrgeima auhinna, Ülle 
Marksi graafilise lehe "Maar
jamaa" tiraazinumbriga 17. 
Samasuguse auhinna pälvis 
ka "Lääne Elu" noor ja edu
kas toimetus — tulla ajakir
jandusturule j a seal püsida 
on väga raske. 

Tallinna ajakirjanike hul
gas kahinat tekitanud kõne 
pidas RE "Printall" direktor 
Sergei Tšernov: 

"Printall" sõlmis 3. märtsil 
ostu-müügilepingu maailma 
tuntuima trükimasinaid 
tootva firmaga "NAM Roland" 
uue 4-värvifise ajalehetrüki-
masina ostmiseks. See on 
esimene pärast NLKP Asja
devalitsuse j a NSV Liidu la
gunemist. Kiireim, uus , oma 
klassis parim nii Tallinnas, 
Eestis kui ka kogu Baltiku
mis. "See on hea uudis. Loo
dan, et see ei too kaasa halba 
uudist, mis käsitleb trükitee-
nuste hinda," lubas ta. 

* * * 
Kapten oli pärast lootsi 

äraandmist teinud laevas 
ringkäigu j a vaadanud, kui
das reisijad end tunnevad. 
Otsinud koos tüür i - ja masi-
nameestega tagasiteel kadu-
majäänud kolme kiirusesõl-
me. Pidanud aru purseriga, 
kuidas kajuteid jaotada, kui 
laev on täiesti välja müüdud, 
koguni kolmekohalisse kaju
tisse neli kohta, aga ühel ka
jutil pole näiteks üldse võt
meid, ning laevas on lisatöö-
jõudu. Rasket tööd teinud 
inimesed peavad ometi ma-

I Kell 10.15 oli töö kohvikus täies hoos. 

gada saama, samuti veoau
tojuhid, kel kajutikoht on pi
letihinna sees. 

Ees ootas sildumine Tallin
nas. Aga sellegi veerandtun
ni, mis oleks hingetõmbeks 
jäänud, sisustas seletuskirja 
kirjutamine veeteede ameti 
sadamakaptenile selle kohta, 
kuidas see laev ometi välja 
sai sõita. Panigi kirja: "Ei 
osanud arvata, et olen seoses 
võimuvahetusega kaotanud 
loa lootsita sõita ning olnud 
pikemat aega seadusrikkuja. 
Tellin homseks lootsi." Aru
tas seejuures: "Kas see on 
Eesti nigi kasu, kui laevad 
pannakse seisma. Tsivilisee
ritud riigis saadetakse es
malt seadus välja ja siis kü
sitakse selle eest raha. Minu
ni pole ükski "EVA Teataja" 
jõudnud. Ma ei teadnud, et 
sadamakapten Eduard Hun
di välja antud lootsita sõidu 
õigus on alates 1. jaanuarist 
kehtetu." 

Pannud seletuskirjale 

punkti, ru t tas kapten rooli-
kambrisse laeva juhtima. 
Jaksas naeratadagi meele
olukale tüsedale daamile, 
kes tuli küsima, kas kapten 
on ikka see, kelle sõna on 
laevas seadus. J a kui on, siis 
miks pole selle seaduse jõu
ga veel seda või teist korda 
saadetud. 

Kui koridor oli laeva külge 
kinnitatud, saabusid kapte
nile külalised, avareisi puhul 
õnnitlema. J a kui nad lahku
sid, läks kapten sadamakap
teni jutule, seletuskiri nä
pus. Nii umbes südaöö pai
ku. Igatahes laupäeval 'Vana 
Tallinn" Tallinna sadamas 
lootsi ei tarvitanud. J u klaa
riti lahkheli ära, kuni kapten 
uuesti lootsieksami teeb. 

"See laev on paradiis kap
tenile j a kogu meeskonnale," 
ütleb silt ukse kõrval. Pärast 
südaööd kõlab mõnevõrra 
irooniliselt. 

Madli Vitismann 
Isi Trapido fotod 

Kell 4 oli kohvik täies tööhoos 

Kolmas pressikonverents: "Vana Tallinn" on ette näidata 
19. mail kutsuti ajakirjani

kud mootorlaevale "Vana 
Tallinn", et nad oma silmaga 
uue laeva ära näeksid. Neid 
tervitas Inreko Lae va AS-i ju
ha tuse es imees Enn Rohu
la, kes ütles: "See laev oli 
Eestis tuttav "Nord Estonia
na"; vahepeal kandis nime 
"Thor Heyerdhal"; peaaegu 
kuu aega on aga juba "Vana 
Tallinn". Laeva on ostnud 
Nordstrom & Thulini käest In
reko Laeva AS ning see on 
renditud opereerija-firmale 
"Eminre". Laev annab reisi
jaile mugavamad reisitingi
mused j a täidab kitsas koha, 
mis on tekkinud autode ve
damisel. 

Mul on meeldiv võimalus 
tänada laeva meeskonda j a 
kaptenit, kes nii lühikese 
ajaga suutsid laeva viia selli
sesse korda, nagu näete 
praegu. See oli suur töö, eriti 
laeva tagaosas, kuhu ehitati 
uus kohvik." 

Seepeale anti kaptenile lil
li. 

"Eminre" nimel ütles seUe 
firma juhatuse es imees 
Heiki Lindpere, et laeva 
operaatorina tuntakse end 
"mõningal määral ebakindla
tel aegadel Tallinnas" kind
lalt. Laev on noorte, ent ko

genud ja edukate kaptenite 
Erich MoigiJa Kalle Juu r iku 
juhtimisel. "Vana Tallinn" on 
kindlates kätes, j a reisijad 
samuti. 

Laeva nimekaimu tootja, 
"Liviko" esindaja märkis, et 
uue aluse nimi meenutab 
"Liviko" toodet, mida on teh
tud 1960. aastast alates j a 
"mis ei puudu ilmselt ühegi 
Eesti lipu all sõitva laeva res
toranist j a baarist. Kuna 
seda on nii kaua toodetud, 
siis oleme hoolsalt kogunud 
kroonikat ja pannud selle 
"piiblisse" kirja. Et laev kan
nab sama nime, siis on mul 
hea meel anda sellest üks 
eksemplar üle laevaperele — 
soovides, et laev täidaks edu
kalt oma missiooni, nii nagu 
on seda teinud meie toode. 

Kapten Mõik rääkis ü h t 
teist sellest, mis meie teistes 
lugudes juba kirjas: nimetas 
ka, et laeval töötab 144 ini
mest, ja ainult 29 neist moo
dustavad navigatsioonimees-
konna, kõik ülejäänud on 
otse reisijate teenistuses. 

Laev on meie Helsinki-liinil 
sõitvaist alustest kõige suu
rem, aga j ääb natuke maha 
"Estoniast": 153 m pikk ja 
natuke üle 22 meetri lai. Sõi
duautosid mahub 300; kui 

veoautosid vedada, siis tuleb 
arvestada 700 liinimeetriga. 

Seoses sellega, et soome 
lehtedes on ju t tu olnud eest
laste monopolist Helsinki lii
nil, ütles Enn Rohula: "Ei ole 
monopoli. On kaks erinevat 
firmat oma laevadega: "Eesti 
Merelaevandus" j a Inreko 
Laeva AS. Nad on loonud 
küll ühise operaatorfirma 
"Eminre", et võimalikult häs
ti oma laevu opereerida. Meil 
kui laevaomanikel on aga 
omavaheline konkurents, iga 
päev püüame midagi pare
maks teha: autotekke, reisi
jate teenindamist jne. Asi 
saab areneda, kui keegi kol
mas ei lähe ninnadumpingu 
peale välja. Ei "Eesti Mere
laevandus" ega Inreko Laeva 
AS saa riigi käest dotatsioo
ni, me ei või minna miinus
tesse. Aga nii Vikingil kui Sil

jal on see võimalus kindlasti 
olemas — n a d teenivad mu
jal küllalt hästi. Meie peame 
oma laevad võimalikult täis 
saama ja eriti kaldakulutu-
sed maaalad hoidma, et pü
sida. Hindu tõsta ei või, sest 
nii kaotaksime reisijad. Aga 
Helsinkis tõsteti möödunud 
aastal sadamamakse. Prae
gused opereerimise kulud ja 
tulud on viidud tasakaalu, 

kuid kui tulevad suured fir
mad, kel on tagataskust raha 
võtta, j a teevad dumpingut, 
siis raskendab see meie olu
korda. 

Aga loodame oma tervele j a 
tugevale kollektiivile, et selle 
võitluse vastu peame. Ega 
me neid eriti ei karda. 

Tähtis on olla informat
sioonikanalites sees, et kui 

näiteks kalifornialane tahab 
meie kanti tulla, j a ta valib 
teed, siis peab temani jõud
ma informatsioon selle koh
ta, et võib ka meie laeva vali
da. See on meie jaoks praegu 
küllaltki kallis, aga selle pea
le me läheme." 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

III Kell 5 kallab Toomas Läns jooke välja. Baarileti taga 
puudub veel peegelsein pudeliriviga. 
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Nafta — Keskkond — Ida Baltikum 
Sel l i sed olid Stockholmi 

Keskkonnainst i tuudi Tal
l inna f i l i aa l i korraldatud 
k o n v e r e n t s i v õ t m e s õ n a d . 
11.—14. mai l L o h u s a l u s 
ase t le idnud konverents kä
sitles naf ta te rminaa le , lae
vandust ning avamere-tege-
vust Ida-Bal t ikumis : p r ae 
gust olukorda, tulevikuvälja
vaateid , ma jandus l ikku j a 
tehnoloogilist hinnangut olu
korrale n ing keskkonnariski. 
Kaasaaitajad olid kaalukad: 
fond "Mare Balticum", Hel-
sinki Komisjon, NEFCO {Nor-
dic EnviroTwnent Ftnance Cor
poration), Tallinna S a d a m , 

P a k t e r m i n a a l " , " S c a n -
Trans", "Shell Eesü". 

Temaat ika on praegu ma
jandusl ikul t oluline Ja riikli
kul t ligitõmbav, nagu ü t l es 
oma avasõnas instituudi Tal
linna filiaali direktor Tõnis 
Kaasik. Eesmärk oli teavita
da avalikkust tegevusest naf
tasse puutuvaga Ja s u u n d u 
mustest siinkandis. 

B a l t i k u m i s on v i imase i l 
aas ta i l s u u r e n e n u d m e r e 
keskkonna õlireostuse oht . 
Selle enne tamiseks on vaja 
järgida uus i reegleid, kiiren
dada infovahetust. Uus on ka 
see, et kõrvu Kaliningradi j a 
Leedu p i i rkondadega , k u s 
naftat j u b a toodetakse, on ka 
Lätis tehtud suur töö õlivälja-
de uurimiseks. 

Terv i tusega es ines kesk
konnaminis te r Andres Ta
rand. Ta tänas Eesti valitsuse 
nimel meie keskkonna päras t 
m u r e t s e m a s t . Et t e ema on 
ü l imal t a k t u a a l n e , n ä i t a b 
see, et peaaegu iga nädal on 
kerk inud mingi terav prob
leem, mis on seotud nafta või 
naftatoodetega. Näiteks prae
gu pumbatakse Tapa lähedal 
välja p u h a s t heakvaliteedilist 
l e n n u k i k ü t u s t . Hr. T a r a n d 
arvas, e t me ei saa seda oma 
p i n n a s e s t küll niipalju kui 
A r a a b i a naftašeigid^ k u i d 
kvaliteet on kindlasti kõrgem. 
Kuipalju sellist kü tus tTapa -

, mail on, ei teatagi veel. Taani 
abiga loode takse ka se l les 
selgusele Jõuda. Muu hulgas 
avaldas Andres Tarand loo
tust, e t sel konverentsil mitte 
ainult ei vahetata infot, vaid 
m õ e l d a k s e välja k a m õ n i 
reaalne lahendustee, sest me 
diskuteerime hästi, aga väga 
harva jõuame reaalsete tegu
deni . S a m u t i r õ h u t a s t a 
keskkonnakai tsel is te meet
mete planeerimise vajadust , 
olgugi e t me siin oleme para
ja l t a l le rg i l i sed i g a s u g u s e 
planeerimise suhtes , selgelt 
meeles viisaastakuplaanid. 

"Ma olen igati vastu sellele, 
et iga välke kalasadam tahab 
oma väikese naftajuhtme väl
ja ehitada, et ruttu raha saa
da. Nii tuleks meil neid sadu, 
aga me ei ole veel võimelised 
kontro l l ima kõike, mis toi
mub, er i t i seal, kus on veel 
sõjaväe—äri. Sama lugu on ka 
Lätis,'* lisas minister. 

HELCOM-i Baltic Marine 
Environment Protection Com-
mission — Helsinki Commis-
sion täidesaatev sekretär Ulf 
Ehlin pani koos-olijatele sü
damele, et Läänemeri on piir
kond, k u s keskkonnakaitse

lised nõuded on paljuski ran
gemad kui teistes meredes ja 
ookeanides, sest reostustalu-
v u s o n siin väiksem. Tal tuli 
kons t a t ee r ida fakti, et ras 
ke im on o h u t u s t sä i l i t ada 
seal , k u s põimuvad mi tme 
HELCOM-iliikmehuvid. Lae-
vandusse puutuvast rõhutas 
t a v a j a d u s t Jälgida t äpse l t 
kõigi dokumentide korrasole-
k u f l a e v a d e l j a n e n d e kor
rektset täitmist. 

HELCOM-i töö eesmärk on 
tagada reostuse ärahoidmine 
ning minimeerimine. Loode
takse aidata uusi riike, Ees
tit, Lätit Ja Leedut, et nende 
val i t sused suudaks id reali
seerida oma vastutuse mere 
p u h t u s e s ä i l i t a m i s e ees t . 
Kihnu" avarii likvideerimise 

tõi ta näi teks sellest, kuidas 
ka ilma vastavate lepinguteta 
üksteist ahistatakse. 

Ulf Ehlin märkis tunnusta
valt uu t e terminaalide ja sa
damate projekteerimisel teh
t u d k õ r g e t a s e m e l i s t tööd, 
kuid ka transpordivahendid, 
mõeldud laevu, ja laevateed 
tuleb e n a m kindlus tada , et 
nad oleksid ohutumad. 

Kohal olid ka finantsring-
kondade esindajad. NEFCO 
tegevdirektor Harro P i tka-
n e n se le tas seda sellega, et 
naftaäris liiguvad suured ra
had j a igasuguse investeeri
mise juures on oluline teada, 
kus võiks see olla kõige efek
tiivsem. Ta arvas , et teoini-
mes te e t t evõ t l ikkus t ei ole 
tark paralüseerida uuringute 
tegemisega, vaid olemasole
va l infot tu leb k a s u t a d a j a 
järk-järgult koguda lisaand
meida V a l i t s u s t e l on vaja 
m ä ä r a t a prioriteedid, valit
suste osa ressursside mobili
seerimisel on otsustav. Ta tu
letas meelde, et tavaliselt on 
naftaga seonduv avaldanud 
molu ka sisepoliitikale. 

Kuna pi i rkonna täh t sa im 
mõjur oh Venemaa, oli huvi 
sealsete seisukohtade vastu 
kõige elavam. 

Venemaa ametkondadeva
helise keskkonnaohutuse ko
misjoni — see kuu lub Rah
vusliku Nõukogu Juurde, — 
esindaja akadeemik Aleksei 
Jablokov väljendas oma sei
sukohti Vene ökoloogiapolii-
tika suhtes seoses sadamate
ga. 

"Meil et ole kindlat poliiti
ka t , on t e a t u d t enden t s id , 
mida tuleb Jälgida ärevusega. 
1991. a. lõpul kirjutas Vene
maa alla Euroopa Energeeti-
kaharta, see tähendab, et Ve
nemaa peaks j ä tkama nafta 
ja gaasi väljavedu Euroopas
se, endal aga arendama aato-
mienergeetikat. Välja on töö
tatud energeetikaprogramm, 
milles n ä h a k s e ette aatomi
energia osakaalu säilitamine 
energiabilansis endisel tase
mel, s .o. ca 12%, Euroopa-
osas kuni 30%. Samal ajal on 
v ä h e n e n u d naf taressurs id , 
gaasi tootmine on enam-vä
hem endisel tasemel. Miks on 
merendusest rääkimisel vaja 
aatomienergiat puudu tada? 
Aga sellest sõltub Läänemere 
sadamate koormus . Kui me 
hakkame rohkem välja veda
ma, tõuseb sadamate koor-

Kuidas elab Leedumaa? 
Siiri Baciauskiene Leedu transpordiministeeriumi merendus-

osakonnast: 
"Merendus kuulub meil Transpordiministeeriumi alla. Oma 97-

kilomeetrise rannajoonega me just suurte mereriikide hulka ei 
kuulu, kuid oma laevastik meil on: 47 merelaeva ja 46 sisevete-
laeva. 4800 Inimest (3,1%) töö tab meretranspordis ja 500 jõe-
transpordis. 1993. a. töödeld i Klaipeda sadamas 15 910 000 ton
ni kaupa. 

Laevanduses to imuvad muutused, on saadud 4 uut laeva. 

On a v a t u d uued laevali inid Klaipeda—Kiel, Klaipeda—Ärhus, 
Klaipeda—Flessing. Va lminud on Klaipeda Meresadama Mas-
ter-Plan. Loodetakse muuta Nemunas suurematele laevadele 
laevatatavaks. 

Transpordiministeeriumis saime valmis transpordi arendamise 
riikliku programmi, milles nähakse Leedu majanduse arendami
se ühe olulisema faktorina meretransporti. Ettevalmistamisel on 
Meresõidu Seadus ja Klaipeda Riigisadama Seadus. 

Kõige suuremad prob leemid on meil ookeanlkalalaevastiku-
ga. Mu idu paistab, e t teie areng on kiirem." 

Reet Naber 

m u s . Venemaa reageeris kii
resti poliitilistele muutustele 
selles piirkonnas, kus osa sa
damaid kaotati j a mõnel pool 
t e k k i s i d r a s k u s e d . S a m a 
lugu on Ukrainaga: seal te
h a k s e pingutusi , et ehitada 
s a d a m a i d V e n e m a a j a o k s 
välja Aasovi piirkonnas. 

V e n e m a a v a l i t s u s võt t i s 
vastu otsuse ehitada välja sa
d a m a d Luuga l a h e s , Pri
m o r s k i s (keemiakaupadele, 
toornaftale) ja Lomonossovi 
lähedal Buhta Batareinajas 
(keemiakaupadele). Kui need 
sadamad ükskord korralikult 
välja ehitataks, poleks Balti
m a a d e sadamatel enam mi
dagi teha. Aga — neid sada
maid ehitatakse suure kiiru
ga, hooletult, räpakalt. J u b a 
on olemas prokuröri kiri Ve
n e m a a valitsusele, et ehita
misel r ikutakse mitmesugu
seid eeskirju. Rohelised on 
a n d n u d Luuga sadama asja 

Kohal oli M a a i l m a p a n g a 
es indaja Achilles Adamaa-
t i a d e s , kes reageeris nagu 
nõelatult ning väitis, et see on 
lausa vale arusaam maailma 
as jades t . Olles ise atomist , 
nagu ta üt les, teab ta kind
lalt, et püütakse hoopiski sel
geks teha, mida on võimalik 
nende jaamadega ette võtta. 
Vaja on mõelda energiama-
hutavuse vähendamisele, see 
on k i i r ema m a j a n d u s l i k u 
arengu alus, looduse säilita
mise võimalus. 

A. Adamant iades oli nõus 
sellega, et te is t suurt sada
m a t P e t e r b u r i p i i rkonda 
vaja ei ole. Ta ütles, et Maail
mapank on selle vastu. 

Pe te rbur i Linnaval i t suse 
Looduskaitseameti direktor 
Anatoli Bajev teatas, et tema 
kui Venemaa kodanik väljen
dab j a kaitseb oma riigi huve. 
Sadamate probleeme aruta
des oli pöördutud "teadusli-

Helsinki Konventsiooniga liitunud riikide piirkonnas 
toimunud õnnetused, mille puhul voolas välja 

üle lOO tonni vedelkütust: 
laev kütuse väljavool koht 

tonnides 
200 Utö, Soome 

' 1 5 0 - 2 0 0 Sundis, Rootsi 
2700 Trelleborg, Rootsi 

250 Emäsalo, Soome 
600 
500 

2 0 0 - 3 0 0 
8 0 0 - 1 0 0 0 

200 
200 

1500 -2000 

1969 "Päiva" 
1969 "London Harmony 
1969 "Benedicte" 
1969 "Raphael" 
1970 "Esso Nordica" 
1970 "Pensa" 
1970 "Othello" 
1970 "Irini" 
1972 "Aegis Star" 
1973 "Tärnsjö" 
1973 "Jawachta" 
1973 "Tärnsjö Grudziads" 
1977 "Ärhus Port" 
1977 "Tsesis" 
1977 "Tärnsjö" 
1979 "Ärhus Port" 
1979 "Thuntank III" 

1979 "Antonio Gramsci" 
1979 "Therese" 
1979 Tanxilas" 
1979 "Tine" 
1980 "Furenas" 
1980 "Eva Oden" 
1980 "Furenäs/Karnen" 
1980 "Lloyd Bage" 
1981 "Jose Marti" 
1981 "Sefir" 
1981 "GlobeAsimi" 
1982 "Sivona" 
1984 "Eira" 
1984 "Ibn Roch" 
1985 "Sotka" 
1986 T h u n t a n k 5" 
1986 "Jan" 
1987 "Antonio Gramsci" 
1987 "Okba Bnou Nafia" 
1987 "Tolmiros" 
1990 "Volgoneft" 

Pellinki, Soome 
Hailuoto, Soome 
Vaxholm, Rootsi 
Nynäshamn, Rootsi 
Gotland, Rootsi 
Sundis, Rootsi 
Trelleborg, Rootsi 

300 Sundis, Taani 
200 Ärhus, Taani 

1000 Nynäshamn, Rootsi 
120 Sodertälie, Rootsi 
150 Ärhus, Taani 
200 Hatterrev, Suur Belt, 

Taani 
5500 Ventspils, Läti 

170 Suur Belt, Taani 
200 " 
200 " 
200 Sundis, Rootsi 
250 Göteborg, Rootsi 
200 Sundis, Taani 
130 Helsinki, Soome 

1000 Dalarö, Rootsi 
375 Öland, Rootsi 

16 000 Klaipeda, Leedu 
800 Sundis, Rootsi 
200 Vaasa, Soome 
300 Suur Belt, Taani 
350 Ahvenamaa 

1 5 0 - 2 0 0 Gävle, Rootsi 
320 Aalborg, Taani 
580 Porvoo, Soome 
120 Malmö, Rootsi 
250 Rootsi läänerannik 

1000 Karlskrona, Rootsi 
HELCOMI materjalide põhjal 

Reet Naber 

k o h t u s s e ( e b a s e a d u s l i k 
maaeraldus). Kavad on kesk
konnaoht l ikud. Maksimaal
selt mõeldakse ette 2—3 aas
ta t . Plaanid aruta t i läbi äri
meeste Ja finantsistidega, kes 
lootsid r a h a s aada vali tsu
selt . Mõningatel kommerts
s t ruktuur idel oli hea võima
lus saada hiigelsuuri inves
teeringuid. 

Kui see kõik nii on, on isegi 
hea, sest võib arvata, et mõne 
aja p ä r a s t on r aha o t sas ja 
ärimehed kadunud — nii on 
juh tunud mõne teisegi suure 
ettevõtmisega. Tegelikult on 
va ja p l a n e e r i d a p i k e m a s 
perspektiivis, aga see tähen
dab Koostööd, milleks oma
korda on vaja garantiisid mõ
lemalt poolt j a stabiilset polii
tilist süsteemi. Näiteks Klai
peda rekonstrueeri tavat sa
d a m a t ka su t a t aks ka Vene
maa impordi jaoks, õkopolii-
t i k u n a ü t l en , et ei ole vaia 
palju sadamaid, see on kah
julik. Eraldi me elada ei saa, 

on vaja mõistlikku koostööd." 
P res iden t Je l t s in i endine 

n õ u n i k ava ldas oma arva
m u s t ka Maai lmapanga Jt. 
poliitika kohta. Tema arvates 
o l e v a t s ea lne abi eelkõige 
mõeldud oma inimeste palka
miseks , kes teevad igasugu
seid uuringuid, aga reaalset 
k a s u kasvõi aatomielektr i 
j a a m a d e rekonstrueerimise 
või saneerimise jaoks sellis
tes t rahaeraldistest ei ole. 

ku aval ikkuse" (?) poole, et 
keskkonnakaitsel ised prob
leemid lahendatud saaksid. 
Võiksime muidugi koostööd 
teha," arvas ta. 

Peterburis on reostuse kõr
valdamiseks kasutada 3 puk-
serit ja 40 tõrje-kogumislae-
va. Seda linnas, kus 1/10 ter
ritooriumist on veeala. Soom
lased on aidanud naftakorje-
seadmetega, mida on 7 miljo
ni Soome marga eest ka saa
dud. 

Küsimusele keskkonnaala
se koostöö kohta laevanduste 
ja sadamatega vas tas ta, et 
esialgu sellest rääkida ei saa, 
tegutsetakse omaette. 

Tammi probleem olevat ol
nud poliitiline, suureks pu
hutud, aga praegu käivat ehi
tustööd edasi. 

Läti keskkonnaministri In-
dulis Emsise ettekanne naf
tasaaduste eksjpordi-impordi 
keskkonnaprobleemide Koh
t a t e k i t a s elava v a s t u k a j a 
ju s t naabrite leedulaste hul
gas . Aktuaalne Butinge sa
dama väljaehitamine Lati pii
ri läheduses tekitas Lätis ela
va vastukaja ning küsimuse, 
kas see ikka on otstarbekas, 
r õhu t a t i selle avariiohtl ik-
kust. Võrreldes olemasoleva
te Läti sadamatega on tuleva
ne Leedu oma avamerele ava
tud. Läti pool väljendas sei
sukohta, et kasulikum oleks 
koostöö Liepaja ja Ventspilsi 
sadamate rekonstrueerimisel 
ning ühisel kasutamisel. Nii 
Liepaja kui ka Ventspilsi sa
damate võimsused ei ole am
m e n d a t u d , s e a l t k a u d u 
transporditava nafta ja -too
dete maht on viimastel aasta
tel isegi vähenenud. Kui Vene 
laevad, mis siiani reostavad, 
lõplikult ä ra viiakse, loode
takse ka keskkonnanõudeid 
? a r e m i n i j ä r g i d a s a a v a t . 

993. a. avastati Läti territo
r iaa lvetes 6 na f t a r eos tu se 
juhtumit (maismaal 12). Lie
paja j a Bolderaja sadamate 
akvatooriumi reostavad põh
javajunud Vene sõjalaevad. 

Leedu ase-energeetikami-
n is te r Saul ius Kutas arvas 
selle kohta , et u u s ehitatav 
terminaal on tunduvalt kesk
konnasõbralikum kui vanaja 
rekonstrueeritav. Samal aial 
tagab see Leedu riigile auto
n o o m s u s e n a f t a s a a d u s t e 
ekspordis - impordis , mis ei 
välista koostööd Lätiga, nagu 
see j u b a käibki, ning vasta
vad lepingudki on alla kirju
tatud. Arvati, et Läti sadamad 
kujutavad Leedu rannikule 
s u u r e m a t k i po ten t s i aa l se t 
ohtu kui vastupidi. 

Loomulikult oli palju jut
tu ka Eesti olukorrast. Üld
ülevaate energeetikast an
dis m i n i s t e r Arvo Niiten
berg. Räägiti põhiliselt mere
k e s k k o n n a g a seos tuva te s t 
probleemidest , mis meil on 
seoses laevaliikluse elavne
mi se n i n g n a f t a s a a d u s t e 
t r a n s p o r d i o s a k a a l u J ä r s u 
suurenemisega t äh t samaks 
muutunud. 

Mis oli konve ren t s i tu le 
mus? Kindlasti see, et saadi 
mitmekülgne ülevaade olu
k o r r a s t kõigis L ä ä n e m e r e 
idakalda pi i rkondades ning 
kontakteeruti omavahel. 

Vastuvõetud resolutsioonis 
jõuti põhimõttelise kokkulep
peni m o o d u s t a d a ekspe r t 
nõukogu, mis ühise tegevus
kava välja töötaks ning era
pooletu info kokku koguks, et 
valitsustele asjatundlikke et
tepanekuid tena. 

Huvilistel oli võimalik tut
vuda Muuga ja Paldiski sada
matega. 

Reet Naber 

Direktorikommentaar 
AS-i Pakterminal peadirektor Aadu Luukas, jälgisite hoolega 

keskkonnakaitsekonverentsi ja olite sponsorite hulgas. Milline on 
Teie arvamus? 

"Meil on keskkonnakaitsjatega olnud kogu a e g hea koostöö, 
me töö tame ühes suunas. 

Meil on näiteks probleemiks see, et iga 1000. vagun, mis meil 
vastu võt ta tuleb, on rikkis põhjaventiil iga. Meie terminaalis on 
estakaadi all selline vann. kuhu siis see õli. mis välja ti lgub, kogu

takse. Oleme mõelnud sellele, kuidas luua Eestis üks infrastruk
tuur, mis hakkaks naftasaaduste jääke korralikult vastu võ tma ja 
töö t lema, samuti oleks vaja luua üks korralik et tevõte, mis pe
seks autotsisterne. Oleme valmis seda ise tegema, oleme prob
leemist õppinud. Rotterdamis peaks seda veel vaa tama. 

Konverents on kasulik asi. Näiteks olin kord Chicagos ühel kõr
getasemelisel konverentsil. Kaks päeva olid täis küllaltki ebahu
vi tavaid ettekandeid, aga ka kogu muu a e g oli sisustatud. Kõik 
osavõtjad lahkusid äärmiselt rahulolevana." 

Küsis Root Naber 
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t f ScanTransist" ScanDaalita 
Vana kõrvuti uuega. 

"ScanTrans" on Eesü-Hoot-
si ühiset tevõte, mis a lus tas 
majandustegevust 1. juul is t 
1992 Kopli sadama naftater
minaa l i s . Mida kuju tas en
dast üks kunagi "Ookeanile" 
k u u l u n u d j a "asjakohaselt" 
ehitatud naftabaas ja termi
naa l , on as jasse p u u t u n u i l 
vist võimalik ette kujutada. 
Kuidas sellest kõigest üks tä-
napäevanõuetele vastav kor
ralik te rminaal ku jundada , 
on tegi jai le k ind l a s t i pea 
murdmist tekitanud. 

"ScanTransi" peadirektor 
T o o m a s Tuu l : "Kui me siin 
selle territooriumi rentisime, 
tellisime kõigepealt keskkon
naekspertiisi "E-Konsultilt", 
et teada saada, mis seisukor
ras see territoorium on. Sa
muti alustasime mahutipargi 
ü levaatus t , mis praeguseks 
on lõpetatud. Oleme kõik ma
hutid üle kontrollinud Ja tea
me täpselt, mis seisus miski 
on. Selgus, et vanimad ma
hut id (eh i tusaas ta 1926) ei 
ole sugugi kõige hu l lemad , 
vaid hoopis hilisemad, Vene
aegsed. Kolm u u t m a h u t i t , 
mis oleme üles p a n n u d , on 
juba "Lloyd'si" sertifikaadiga. 

Taani firmal "CBI Enginee-
ring AS" lasime teha tehno
loogilise kiir-ülevaate, kus on 
andmed kõigi sõlmede kohta. 
See firma teenindab Taan i s 
kõiki s u u r i t e r m i n a a l e , 
know-how kogu m a a i l m a 
tehnoloogia kohta on arvutis 
n ing ka meie t e rminaa l on 
n ü ü d selles süsteemis sees . 
Toetudes nende ekspertiiside 
andmetele saame edasi töö
tada . Meil on see raskendav 
asjaolu, et rekonstrueerimise 
ajal on vaja töötada, et r aha 
teenida . Seni oleme panga
l a e n u t a h a k k a m a s a a n u d . 
Rekonstrueerimise tahaks i 
me selle aasta lõpuks valmis 
saada. Enne "Paktanki" tule
k u t olid meie t e r m i n a a l j a 
Balti Laevatehase terminaal 
ainukesed, kustkaudu nafta
s a a d u s i välja veeti . Oleme 
spetsial iseerunud põhiliselt 
rasketele masuutidele, diisel
kü tuse le , ka põlevkiviõlile, 
mis siit välja läheb. 

Ka on meil siin ainuke pilsi-
vee v a s t u v õ t u koh t j a - l i t 
sen ts . Laevadelt võtame õli-
segust vett, ka selle "Tarnu-
last" Jäänu, mis siin sadamas 
reostas, kogume kaldamahu-
tisse, kus see settib. Hiljem 
töötleme ka elektroflotaatori 
ga, l innakanal isats iooni lä
heb vesi seejärel läbi puhas 
tusseadmete. 

Pilsivee v a s t u v õ t m i s e g a 
seos tub meil laevade prob
leem, me ei ole tegelikult neist 
h u v i t a t u d . P raegu on meil 
rendil kolm pilsivee vastuvõ
tulaeva: "Keri", "Värska" Ja 
"Türi" (töötab Muuga sada-

Ma ei m õ i s t a , k u i d a s 
"Ookean" l a s e b n i i s u g u s e 
laeva välja? Kui meie laevad 
lähevad Registrisse, peavad 
olema t i p - t o p k o r r a s , igal 
aastal peame registri tegema, 
muidu ei l a s t a ü ldse välja. 
Aga see laev oli lausa jubedalt 
korrast ära, koristamata, igal 
pool segadus. Aga pidid reisi 
minema, Ja läksidki. 

Täpsustuseks veel niipalju, 
et välja voolas ahjuküte "Ma-
rineDiesel Oil", see on roh
kem diiselküte kui masuu t , 
18% on r a s k e m a t m a s u u t i 
hulgas." 

Kuidas olete personalikusi-
mxise lahendanud? 

"Oleme palju inimesi välja 
vahetama pidanud. See ei ole 

nias). Varem oli pilsivee vas- niisama "platsi puh taks löö-
tuvõtt kasulik, sest käive oli mine" , vaid h ä d a v a j a d u s , 
suur , aas t a s puhas ta t i kuni Näiteks varastamisest saime 
100 000 t pilssi. Praegu tuleb lahti alles selle aasta alguses. 
16 0 0 0 - 18 0001 aastas. Lae- Koik kuni vahetuse ülemate-
vade ekspluatats ioonikulud n i olid har junud laskma nii, 
on suured Ja k u n a käive on kuidas soovivad. Võisid küll 
väike, ei too see tegevus meile rääkida, aga enne ei hakata 
mingit k a s u . Oleme laevad mõtlema kui värava taga. 
sadamalt küllaltki soodsatel Meil on ka selline nõue, et 
t ingimustel rendile saanud , kui inimene tuleb territooriu-
aga üks laev tuleb ots-otsaga m ü mustades tööriietes vas-
kokku siis, kui kuus tuleb vä- tu, kaotab ta 20% preemiast, 
hemalt 600 t pilsivett. Seega s e e aga on 1/3 palgast . Kui 
piisab Tallinna piirkonnale 3 töökoht on must , läheb kogu 
laevast. p r e e m i a . See on m õ t l e m a 

Oleme r e k o n s t r u e e r i n u d pannud, selle raha pärast ta-
p i l s ive te p u h a s t u s j a a m a , s u b pesu pesta, meil on oma 
seega tege l ikul t doteer ime pesumaja j u o lemas , mida 
pilsivee puhastamist." igaüks kasu tada saab." Ter-

Tamula" avarii tõi teile nii minaali terri tooriumil ring-
otsest kui kaudset kahju? käiku tehes a h a s t a s asedi-

"Punkerdamine ei ole meil r ek to r J a a k Uus: "Kuidas 
põhitegevus, see moodustab küll võidi niimoodi ehitada, 
ca 10%. Meie punkerdamine n i i hullu korralagedust pole 
on mõeldud nii, et punkerda- m a enne nä inud . Mingit to-
mislaev "Viimsi", millele on rustiku fiu pole jälgitud." 
peale ehi tatud kõik, mis sel- Ümberehitus käis hoonetes 
leks tööks vajalik on, võtab sees ja väljas. Siinsamas on 
k ü t u s e peale Ja p u n k e r d a b s õ l t u m a t u e k s p e r t f i r m a 
laevu kas reidil või sadamas. "Saybolt" laboratoorium, kus 

"Tamula" oli siin sellepä- tehakse maailmatasemel akt-
rast, et kai oli parajasti vaba septeeritavaid analüüse, 
ja arvati, et laev võiks siia tui- Hoonetes oli n ä h a p ü ü d u 
la Ja punkerdada . Oleks see sisustada elamine nii, et töö-
laev reidil o lnud , oleks as i tajad end seal häst i tunnek-
veel palju hullem. Meil on sa- s i d . Va lmimas olid riietu s-
damas Igasuguse pumpaml- ruumid, dušš , saun, söökla, 
se juures alati boonid ümber, r ä ä k i m a t a kor ra l ikes t töö-
aga reidil poleks seda olnud. ruumidest. Haljastusprojek-
"Ookeaniga" me muidu eriti tidega tegeleb kunagine Täi
el tegele, aga kui kai on vaba, i i n n a Botaanikaaia direktor 
siis saavad siin punkerdada. Jür i Martin. 
Firma on JU maksujõuetu. Mõnes kohas, kus töö käib, 

See 1 0 0 - 1 5 0 tonni vet t , Qn remondlsegadust küll. Pe-
mis me siit kokku korjame Ja s e i a a t a Ja p a k s u kihiga 
puhastame, Jääb ilmselt meie koos tsisternvagunid mingit 
kuludesse, vaevalt nad selle meeltülendavat pilti ei paku. 
eest maks ta suudavad. Meie V ä h e m a s t i t e r m i n a a l i s on 
laevad olid k o r i s t a m i s e g a drenaaz, kuhu koguneb reos-
k inn i , ei s a a n u d oma tööd tunud vesi. 
t e h a , Ja k a p u h a s t a m i n e Ilusale fassaadipoolele on 
m a k s a b . Kolm päeva oli kai saadud alles hiljaaegu mõtle-
kinni, me ei saanud laevu siia m a hakata. Seni on seespool 
tellida, et kaupa ära viia, ter- i i i g a p a i j U hädapäraseid töid 
minaal oli täis. Arvestusi, kui teha olnud, 
palju tegelikult kahju saime, 1993. a . kä i s terminaal is 
pole mõtet teha, vaene Eesti 147 tankerit, ümber pumbati 
riik ei jõua seda niikuinii kin- Ugi 570 000 t naftasaadusi, 
ni maksta. Reet Naber 

Siia tulevad määrdunud ts is ternid 

Lampkäesusega 
ei võeta 

Paljassaare tagasopis seisab m/ l "Tallinn", kunagisest uh
kusest veel margid näha. Peale-maha käib noori inimesU sekka 
ka vanemaid. Suure laeva tiiva all on kolm vaiksemat: " Jun-
ga", " Juku" ja "Suurlaht" . 

Noorte Meremeeste Klubi õpetab meretarkusi merehuvilistele. 
Tulevad neist siis mereametite pidajad või et 

Direktor Tõnu Mel t sas : Meil käib praegu 780 õpilast, 11 
erialal on 70 rühma, õpetame nii eesti kui ka vene keeles. Minu 
arvates kõigist meil käinutest ei peagi meremehi tulema: kõigi
le meretöö ei istu ja siis nad ei lähe ka merekooli kohti kinni 
hoidma. Olen poistele rääkinud, et tulevad kauged maad ja 
meresõit, aga enne peab kõvasti vaeva nägema. Tuleb roostet 
kloppida ja ka pesu pesta. Kellele see ei meeldi ja seda teha ei 
taha, ei lähegi meremeheks. Oleme arutanud koostööd mere
hariduskeskusega. Meie tegevuses pole mingit antagonismi. 
On spetsiifiline kaskaad, kus iga suund on erineva taktikaga. 
Viienda klassi poissi ei saa suhtuda nagu laevajuhtimise ka
detti , aga õpetada saab neile kõigile midagi. Ühiseid baase 
saaks kasutada küll. Peame alustama madrustest-motoristi-
dest. Kohe ei saa kuskilt kogemustega tüürimehi-mehaani-
kuid, neid peab kasvatama, see aga võtab aega. 

Kuidas said noored "Tallinnale"? 
T. Meltsas: Pidasime 9 kuud laeva eest võitlust. Meil oli oma 

sorgede-süsteem, mis aitas läbi keskkomitee j a ministeeriu
mide pabereid lükata. Meile Ju lubati Murmansklst üks vana 
laev anda, et "Tallinna" kuskil mujal kasutada, aga lõpuks õn
nestus minister Bakajev (Haapsalu kandi rahvasaadik, nagu 
kombeks) nõusse saada, nii et ta kirjutas meie paberile reso
lutsiooni: "Üle anda". 

Olümpia ajal "Tallinn" veel sõitis, peale seda tehti Tjumeni 
naftapuurijatega reis Põhjamerele ja ümber Inglismaa, augus
tis anti laev meile üle. 

Meie klubi on päras t seda, kui Aia tänava pioneeride palee 
keldrist välja pugesime, kogu aeg laeva peal olnud. Oleme siin 
arvestanud, et kõiki kulusid-tulusid kokku võttes ei tuleks 
maa peal samamahul i se keskuse ülalpidamine sugugi oda
vam, vaata et kallimgi veel. 

1960. aas ta palku anti meile sõjaväelastelt saadud demag-
netiseeritud SRP-107, see oli ehitatud vana "Vega" kere peale. 
Sellejärel saime "SPR-49", see oli hülgepüüglkuunar. Muidu 
heas korras, aga vamm sees. Kuuekümnendate lõpus salme 
Eesti Merelaevanduselt «Läänemaa". See oli olnud ilus mootor
laev, ehitatud 1921. Mul olid ta originaaljoonised. Nende va
henditega, mis tol ajal haridusel kasutada olid, oleks saanud 
ta taastada. Oleks siis teadnud. 

Vahepeal tõime Kaspialt ära laeva, mille nimi oli "Sulak". Hil
jem tunti teda "Laine" nime all. Noh, ja siis tahtis vetelpääste 
bisnist tegema hakata. "Verhojansk", merelaevanduse viimane 
aurulaev kirjutati maha, siis olime selle peal. 1972. a. 1. veeb
ruarist sai meist Vabariiklik Noorte Meremeeste Keskklubi, 
enne seda tegutsesime Tallinna Pioneeride Palee all. 1972. a. 
alustasime ka Simistes. Otsisime enne läbi kogu ranniku Ikla
ni välja, sõitsime läbi Saare-Ja Muhumaa. Raha hakkas otsa 
saama, lasime siis taksomeetri kinni keerata, kui viimane rub
la lennus oli. Olime siis Simiste mõisa õuel. Otsustasime, et 
s inna me peamegi j ääma . Jäimegi, kuni kasukavabrik meid 
1990. aastal välja lõi. Nüüd on meil raskusi klubi laagrite läbi
viimisega, Juba toiduraha tuleks 30 krooni päevas. Iga meie 
laev võib 3 võrku sisse lasta, see oleks lisa toidulauale ja prak
tika ka. Muidu on meie väikeste laevadega väiksematele mees
tele hea Ja Julge meresõitu õpetada. 

Üks meie ettevõtmisi 0/1 Läänemere-projektis kaasalöö
mine. Mais läheb üks merebioloogide rühm õpetaja Inga 
Metsaoru Juhendamisel Rootsi Nynäshamni, kus koos teis
te maade noortega võetakse veeproove, analüüsi takse 
neid, vahetatakse kogemusi. See koostöö on meil Juba tradit
siooniline. Lapsed töötavad terve aasta väga hoolega, et selles
se rühma saada. 

Tegelikult peaks see olema Tõnu Meltsase juubelijutt, aga 
ta ei taha endast sugugi raakida. 27. aprillil sai ta 60-aasta-
seks. 35 aastat tagasi laevandusest "komsomolilähetusega" 
noori õpetama suunatud mees on seda tõõd senini teinud, läh
tudes põhimõttest: "Sõjaväkke ei võeta lampjalgsusega. Lamp
käesusega ei võeta meremeheks." 

Reet Naber 
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Väljast t u m e p u n a n e , s e e s t 
tumeva lge 

Frihamneni magasiaidad 
ehk laohooned 2 ja 3 ehitati 
Stockholmi vabasadama ra
jamisel 1920-ndail. Need mõ-
nekorruselised hooned on ko
handatud tükk-kauba ladus
tamiseks; see oli valdav enne 
konteinerite läbimurret. Ladu
sid ei kasutatud enam seetõt
tu, et kaupa ratsionaalsemalt 
käsitseda. Ehitused on kultuu
riajalooliselt huvitavad. Ei saa 
öelda, et nad takistasid sada
ma arengut, seetõttu pole 
nende lammutamine kunagi 
aktuaalne olnud. Ka konst
ruktsioon on neil tugev. Selles 
sadamaosas oli seepärast 
vaja leida ladudele otstarbe
kas kasutusviis. 

Ladu 2 on 8200 m 2 pinda 
neljal korrusel ühes maapeal
se korrusega, mida kasutatak
se tolligaraazina. 

Teisel korrusel on Tallinna-
terminaal , mis avat i juunis 
1990. See on märkimisväärne 
näide, kuidas üht vana sada-
maladu moodsa reisilaevaliik-
luse jaoks kohandada. Vana 
kraanatee piki kaid on ümber 
ehitatud laevadele toiduai
nete laadimiseks. 

Kolmas korrus on tühi, kuid 
selle võib samuti uutele ro-ro-
laevadele 2. kai ääres 1994. a. 
jooksul reisijateterminaaliks 
ümber ehitada. 

Ülemine korrus, 1250 m , ehi
tati kaks aastat tagasi ümber 
kontoriteks. Kogu korrus on 
praegu välja üüritud meren-
dusettevõtetele (seal paik
neb ka "EstlineT Rootsi kontor 
- M . V . ) . . 

3. laos on pinda 25 000 m , 
see on suurim vana sadama-
ladu. Neljakorruseline, lisaks 
keldrikorrus. 1995. aastal ehi
tat i ü lemine korrus ümber 
Stockholmi Sadama peakor
teriks. Keldrikorrus ehitatakse 
tänavu ümber garaaziks. 

Sadamakontori fotod vee
navad vaatajat, et uuenda
tud vana on igal juhul ilusam 
ja individuaalsem kui äsjaehi-
tatu. 

"Stockhojms Hamnar. 
Arsbok 1993*. 

Vanauus on e tem kui uusvana 
Porokäristys 

Pikkusatamas 

Katajanokkal . K e s k m i s e s magas ia idas o n 
r e s t o r a n "Pikkusa tarna". 

H e l s i n k i s on i g a s t k ü l j e s t 
l a e v a d e g a p i i r a t u d K a t a j a 
n o k k a l k ü l l a g a v a n u , e s m a 
p i l g u l s i l m a p a i s t m a t u i d 
m a j u . Niihäst i a j a j o o k s u l t u 
m e n e n u d t e l l i s t e s t k u i k a 
k r o h v i t u i d . Võh iku le ei t u n 
d u n e e d esialgu a r h i t e k t u u r i 
l i s e l t v ä ä r t u s l i k u d , p õ g u s 
pi lk m ä ä r a b v a n u s e — " tsaa
riaegsed". Lähemal t v a a d a t e s 
on m õ n i maja h u v i t a v a m kui 
t e i n e , e n t J ä r e l e m õ e l d e s oli 
huv i t av hoopis t ä n a v a ä ä r ter-
v i k u n a . K o m p l e k s , n a g u 
k o m b e k s öelda. Ning v a n a , e t 
m i t t e ö e l d a a j a l o o l i n e h õ n g 
sea l j uu re s . On t u n d a , e t t egu 

on l i nnaosaga , k u s m e r e n d u s 
oli k a s a d a a a s t a t t agas i s u u r 

j a o lu l ine te 
gevusa la . 

"Tsaar iaeg 
n e " t ö ö s t u s -
m a a s t i k o n 
n ü ü d s e k s 
k a o t a n u d 
t ö ö s t u s l i k u 
o t s t a r b e j a 
o s a l t k a vä l 
j a n ä g e m i s e . 
S e e v a s t u 
e d e n e n u d on 
n . ö . s i s u j a 
v o r m i v a s 
t u o l u . V a n a 
d e s m a g a -
s i a i t a d e s 
p a i k n e v a d 
m o o d n e 
k o n g r e s s i -
k e s k u s "Ma
rina", reisija-
t e t e r m i n a a l , 
m i t u r e s t o 
r a n i , k a u p 
l u s t , g a l e 
r i i d . V a n a s 
l oo t s i j aamas 
o n m e r e s õ i -
d u v a l i t s u s e 
m o o d n e 
k o n t o r , v a 
n a d a s j a d 
vi t r i inides . 

M o o d s a s t 
s i s u s t u s e s t h o o l i m a t a o n 
m õ n d a g i t e l l i s m a j j a s i s e n e 
d e s t u n n e , e t t egu on millegi 
t õ e l i s e g a . N ä i t e k s r e s t o r a n 
" P i k k u s a t a m a " , m i l l e s Hel-
s i n k i m e r e m e e s t e k e s k u s e 
a m e t n i k u d R o o t s i j a E e s t i 
a jaki r janikke võõrus tas id , oli 

s e e s t l i h t s a l t p u h a s Ja k e n a , 
m o o d s a k a s s a a p a r a a d i j a h u 
v i t a v a s i s u s t u s e g a . M e n ü ü -
k a a r t , k laas id j a sa lv rä t ikud , 
k a m õ n e d s i s u s t u s d e t a i l i d ei 
l a s k n u d u n u s t a d a , e t ol lakse 
s a d a m a s . P r a a d oli ü s n a mai 
n e j a s o o m e l i k : t a l d r i k u t ä i s 
k a r t u l i p u t r u k a e t u d s e n t i -
m e e t r i l a i u s t e p a b e r õ h u k e s t e 

l ihak i ldudega , n i m e k s "Poro
kär is tys" . 

Oli seegi ü h e s v a n a s m a g a 
s ia idas , ko lmes t k e s k m i s e s . 

Toll imaja h e r n e s u p p 
S ä i l i t a m i s t v ä ä r i v a k s e i 

p e e t a ü k s n e s " t s aa r i aegse t " . 
S tockholmi v a n a l i n n a ka lda 
pea lse l , S k e p p s b r o l o n kesk 
a e g s e t e m a j a d e v a s t a s ü s n a 
h a r i l i k k l a a s s e i n t e g a pav i l 
j o n . Nii u m b e s v i i e k ü m n e n -
d a t e - k u u e k ü m n e n d a t e s t i i 
l i s , t ä p s e m i n i i n t e r n a t s i o 
n a a l s e l t s t i i l i tu . See oli tolli-
k u u r a ja l , k u i "Vik ing Line" 
veel kun inga los s i J u u r d e sõi
t i s , j a m u u t u s u u e re i s i ja te -
h o o n e v a l m i m i s e g a t a r b e 
t u k s . E n t leidis s i iski o t s t a r 
b e : to l l imajas a s u b r e s t o r a n 
"Tul lhus 2". 

Pa l judes S tockho lmi söögi
m a j a d e s m e e n u t a b l a e v a m u 
del või pilt, e t a s u t a k s e m e r e 
l i n n a s . Vä l i s e l t i l m e t u tol l i -
m a j a r e s t o r a n o n a g a t e r v e 
nis t i s i s u s t a t u d reis i laevadel t 
p ä r i t i n t e r j ö ö r i d e t a i l i d e g a . 
On Taan i a u r u l a e v a ka ju t ka 
b i n e t i k s , ü m m a r g u s e d i l lu
minaa to r id v a h e s e i n t e s , m u i -
d u g i m õ i s t a r o o l i r a t a s j a 
v a s k n e m a s i n a t e l e g r a a f , li
s a k s s i n i s e t r i i b u l i s t e s p l u u 
s ide s e t t e k a n d j a d . Baar i l e t t , 

mi l le t a g a p a k u t a k s e " p a r i 
m a t n a p s i v a l i k u t " ("Kosken-
korva" on "Viru valge" j a "Vol-
g a n a y a g a " ü h e s h i n n a s ) o n 
laevakäila ku juga . 

H o o l i m a t a s e l l e s t , e t t e g u 
o n i l m s e l t S t o c k h o l m i ü h e 
k a l l i m a m a a t ü k i g a — ü h e 
k o r r u s e l i n e h o o n e s e d a v õ r d 
k u n i n g a l o s s i l ä h e d a l —, o n 
h i n n a d t ä i e s t i m õ i s t l i k u d . 
S tockho lmi k e s k m i s e l õ u n a -
r o a h i n n a g a o n p ä e v a r o o g : 
h e r n e s u p p n i n g p a n n k o o g i d 
m o o s i Ja v a h u k o o r e g a . Võib 
val ida ka k a k s k o r d a ka l l ima 
ä r i lõuna n i n g d e t s e m b r i s p a 
ku t i kolm k o r d a ka l l ima t n n . 
j õ u l u l a u d a . A g a võ ib t e l l i da 
k a p a a r i s a j a k r o o n i s e s a m -
panjapokaal i . Koostöös v a n a 
d e l a e v a t a r v e t e p o e g a ( v a s 
t a s t i k k u t e ine t e i s t r e k l a a m i 
des) ko r r a lda t akse oks joneid . 
T o l l i h o o n e s o n k a h e l o k s j o -
n iee l se l p ä e v a l v a a t a m i s e k s 
vä l jas s a d u e s e m e i d , m a a l e , 
m e r e k a a r t e J a r a a m a t u i d . 
N e n d e v a h e l k õ n n i b h u l k 
vaa t a j a id , ka t a loog id p i h u s . 
Ning iga o k s j o n i h u v l l i n e i s 
t u b e n a m a s t i k a n e n d e v a n a 
de as jade vahele s ö ö m a . 

Miks vä l jas tpool t s e d a v õ r d 
i l m e t u h o o n e k e s k a e g s e t e 
majade v a s t a s pole bu ldoose 
ri e t t e j ä ä n u d , j ä ä b k i võh iku
le a r u s a a m a t u k s . 

Madli V i t i s m a n n 

Merehariduskeskuse spordipäev 
p e e t i 1 1 . mail P i r i t a l . 

Ilm o l i i l u s , K a i t s e v ä e 
o r k e s t e r Aivar R a i g l a 
Juh t im i se l tegi m õ n u s a t 
m u u s i k a t , õ p p e l a e v 
"Linda" oli s ä t t i nud k o -
d u s a d a m a s s e t u l e k u 
s e l l e k s p ä e v a k s . O s a 
v õ t j a i d oli 2 0 0 r i n g i s : 
k e s k a a s a lõi, s e e t e g i 
h a s a r d i j a m õ n u g a . K a 
l a e v a m e e s k o n d t u n d i s 
võ i s t l emi se vas tu h u v i . 
S p o r t i v a i d m e r e m e h i 
t e rv i t a s "Top-Raadio". 

Keet Naber 

T u l e m u s e d 
S õ u d m i n e : 
1. L a e v a n d u s t e a d u s -

k o n d : A n d r e i K e l d e r , 
J u r i L e š t š i n s k i , R i n g o 
L i epka ln s , Oleg P o š e t s -
ka , V i k t o r Iljin, A n d r e i 
Ivanov , S p a r t a k B e r e z -
noi. 

2 . M e r e m a j a n d u s e 
t e a d u s k o n d . 

3 . M e h a a n i k a t e a d u s -
k o n d . 

V i s k e l i i n i h e i t m i n e 
1 . P e e t e r Saa r 
2 . V ik to r Iljin 
3 . S p a r t a k Bereznoi 
T a k i s t u s r i b a läb imi

ne 
1 . S i i m Märtson 
2 . Aleksei Nehorošev 
3 . Vlad imi r Hitrov 
N e i u d : 1 . Kris t i ina 

M ü h l b a u m 
2 . T a t j a n a Komarova 
3 . M a r i a n n a T a m m 
õ p p e j õ u d : 
1 .—Z.VeldaVeia 
1 .—2. Hillar Laur i 
3 . Norbe r t Peder 
K ö i e v e d u 
1 . L a e v a n d u s t e a d u s -

k o n d : A n d r e i K e l d e r , , 
S p a r t a k Bereznoi, Olev 

T õ n i s m a a , R ingo Liep
ka lns , J u r i Leš tš inski 

2 . M e r e m a j a n d a m i s e 
t e a d u s k o n d 

3 . Ametikool 
Kross i jooks 
I k u r s u s 1 . Peep Puio 
2 . M a r g u s Hulkko 
3 . J a n n o Valing 
II k u r s u s 1 . Veljo 

Vask 
2 . Koit Mäe 
3 . Si im M ä r t s o n 
III k u r s u s 
l . O l e g T š e k o t i n 
2 . Veljo F imberg 
3 . Vitali Golubkov 

Neiud 
1. Olga Nikolajenko 
2 . Sve t l ana K u n d e r 
3 . D i a n a Mišina 
Õ p p e j õ u d 1 . David 

B r e c h t 
2 . A u g u s t Inge rma 
E e s t i A k a d e e m i l i s e 

S p o r d i L i idu ( s e l l e s s e 
k u u l u v a d k õ i k k õ r g 
koo l id , r a k e n d u s l i k u d 
kõrgkoo l id Ja t e h n i k u 
mid) a m a t ö ö r i d e võis t 
k o n d a d e s e a s v õ i t s i d 
e s i k o h a ranna vo lle s 
m e r e m a j a n d a m i s e tea
d u s k o n n a k a d e t i d S u 
l e v V i k a t j a R o m a n 
Õ u n a p . T e e t Kolk 

Toll imaja Skeppsbrol , t a u s t a k s u h k e d reeder ikontor id . 

Polaarklubi jäämurdjal 
Eest i M e r e m u u s e u m i Polaarklubi, mille l i ikmeteks on J ä ä j a Jääsõ iduga o m a ko

gemus i m e e n u t a v a d in imesed , kä i s 2 5 . aprillil k ü l a s j ä ä m u r d j a l T a r m a " . 
Kap ten Mart Su i s j a meeskonna l i i kmed võtsid huvilisi sõbra l iku l t v a s t u , v a s t a 

sid kõigile e s i t a tud k ü s i m u s t e l e , rääkis id selle talve tööst : välia mind i 4 . veebruar i l 
j a t agas i s a a d i 2 0 . mär t s i l , 4 - t u n n i n e valmisolek oli veel aprilli l õpus . 

Eri l ise põh j a l i kkusega u u r i t i m a s i n a r u u m i , k u s p e a m e h a a n i k Kunnar Nilp j a 
ligi 2 0 - m e h e l i n e m a s i n a m e e s k o n d o m a tööd teevad . Töö kä i s selgi p ä r a s t l õ u n a l , 
a b i m a s i n a t e pead olid m a h a võe tud j a kä is kõp i t semine , et nii t a sap i s i u u e k s navi
ga t s iooniks kõigega va lmis s a a d a . 

O m a e t t e e levus t t ek i t a s t e a d a s a a m i n e , e t laevas on k a o m a "naistepool". 
Kapten t u n d i s heamee l t selle üle , e t tegelikult k o g e n e m a t u m e e s k o n n a g a s u u d e 

ti o m a töö ä r a t eha . 2—3-mee t r i se s t rüs i j ääs t s aad i läbi , p a a r ko rda j ä ä d i k inni ka , 
aga k u n a a n n a b n a t u k e "mängida" kä iguga j n e . , sai kõik ko rda a e t u d . Tegemis t on 
merel kü l laga o lnud , k a k i r ju tamis t . 2 1 . aprillil a lus t a t i l og i r aama tu t n r . 2 . 

"Tarmo" s e i s ab H u n d i p e a s a d a m a s "Oolceani" roos tes v i r u m a a " p a r d a s . Nagu 
k a k s e r ineva t m a a i l m a s e i s a k s kõrvut i . Kapten Su i s a r v a b tagas ihoidl ikul t , e t k a 
laeval o levates t m e e s t e s t sõ l tub n a t u k e laeva o lukord . 

T ä n u l i k u d külal ised formuleerisid "Maksumaks j a t e Arvamuse" : "On o s t e t u d h e a 
j a vajalik laev, m e e s k o n d on hooldamise l väga tubl i o lnud." R e e t Naber 

Sulev keet is supi 
2 8 . aprillil p idas id o m a korra l ise k o k k u t u l e k u , e rakorra l i se l t mi t te t a v a p ä r a s t e s 

r u u m i d e s , vaid "Suurel Tõllul", "Kalevi" J a h t k l u b i ve te ran id . Kohal oli ligi 4 0 ini
mes t , k o m m o d o o r Olev R o o s m a te rvi tas k o k k u t u l n u i d , aprilli sünn ipäeva l a s t e l e 
lauldi s ü n n i p ä e v a l a u l u . 

Kapten Olaf Vaarmaa o ts is kõigile k indad välja ia k u t s u s laeva v a a t a m a , hiljem 
rääk i s p ikemal t laeva värv ikas t ajaloost. Seoses p l aan iga " S u u r Toll" l au lupeo tu le 
t se remoonia l osa lema s a a d a t u t v u s t a s Su lev R o o s m a ne id kavu , l i saks r ä ä k i s to
redaid J u h t u m i s i eelnevatel t t se remoonia te l t . Näi teks 1969 . a. Juube l i l au lupeo ajal 
j u h t u s k ä r s i t u m e e s signaali i lu tu les t iku a l u s t a m i s e k s liiga v a r a ü les l a s k m a n i n g 
selle a s e m e l , e t r a h v a s pa t r ioo t l iku le l au lu l e k a a s a a i t a k s , s u u n a t i t ä h e l e p a n u 
hoopis mere le . 

O m a m ä l e s t u s i r ääk i s Kalju Toomara, t e m a k o d u p a l k oli J u s t seal , k u s p raegu 
on Linnahal l i t repid. Ta pa ja t a s ü h t - t e i s t "Tõllu" k a p t e n i s t Benjamin Valterist: "Ma 
olin Merekool is v a b a k u u l a j a n a . U k s Valter i k ü s i m u s oli: "Milliseid tu les id p e a b 
k a n d m a ü k s s i n i - m u s t - v a l g e lipu_all sõi tev laev P u n a s e s m e r e s m u s t a s t roopi 
k a ö ö s ? " S a a r e m a a p o i s s v a s t a s : " S a m a s u g u s e i d , ku i " S u u r Töil" T a l l i n n a lahel 
kee ru t ades . " 

Kui 1930 . a. oli " S u u r Toll" e s imese l aevana g ü r o k o m p a s s i s a a n u d , viidi k a Me
rekooli poisid s e d a imet v a a t a m a . Val ter h o i a t a s : "Oi, poisid, ärge nii l äheda le min 
ge, see m a k s i s 2 miljonit, m a ise n ä i t a n teile!" 

K u n a kuidagi ei s a a d u d m ö ö d a laeva Ja sel olijate s a a t u s e s t n õ u k o g u d e ajal, m ä 
lestat i v a l k u s n e t k e g a kõiki neid m e r e m e h i , kes on a u s a l t o m a tööd t e i n u d . 

M õ n u s koosolemine lõppes kons t a t ee r inguga : "Sulev keet is supi ," p õ h j u s e k s Su 
lev R o o s m a k o h a l e t o o d u d a h v e n a d , h a u g i d , s i iad, t u r s a d , mil lest n a i s p e r e ab iga 
s u u r e p ä r a n e k a l a s u p p keedet i . 

Sel ajal, kui laevas j u t t u aet i , teht i väljas tööd. Läks s i s se v i imane vai, e t kaiplat-
vorm va lmis t e h a . R e e t Naber 
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Echo—Sierra—Alfa—Golf 

"Kapten Voolens" Zandvlietsluisis. 
(Algus "Meremehes" n r . 

2 - 3 ) 
Antwerpen 

Meie laeva sõidusihiks oli 
A n t w e r p e n , E u r o o p a ü k s 
s u u r e m a i d sadamaid , and
n u d l innale selle t ä h t s u s e , 
mis on tal olnud aastasadu j a 
mis kestab ilmselt veel kaua. 

Mis seal kolmekümnendate 
aastate meremeest ootas? 

"Kogu sadamarajoon teab 
peaaegu minutilise täpsuse
ga, millal u u s laev saabub. J a 
kui lähed s a d a m a s s e mingi 
laeva s a a b u m i s t v a a t a m a , 
näed seal t i h e d a t in imes te 
massi , nii mehi kui ka naisi, 
kes ootavad jus t samuti laeva 

laevale j a t o r m a v a d m e r e 
m e e s t e ka l l a l e , p a k k u d e s 
neile korterit. Kuid kanalis on 
laevale J õ u d n u d ron ida ka 
naised, kes mängivad "haide
ga" kokku, j a ka te is tsugust 
rahvast, võib-olla mõni sada
mapi i rkonnas teotsev mere
meeste õpetaja või meremis-
jonär, soovitades meremees
tele elama asuda meremees-
tekodudesse , j a kui j u h t u b 
k a a s m a a l a s t koh tama , si is 
juhata takse sellele teed mis-
jonimajja kodumaa ajalehti 
lugema ja õhtuist osa võtma. 

Kaldal võetakse mereme
hed lahtise sülega vastu. Nai
sed haaravad käe alt kinni , 

"Waalhaven" kai ääres. 
tulekut. Asjassepühendama
tu võõras arvab, et ootajad on 
s a a b u v a t e m e r e m e e s t e 
omaksed, kes on rutanud su
gulastele vastu. Aga ei sinna
poolegi: ootajad on enamasti 
sadamakõrtside "õngitsejad", 
need kogu maai lmas kõigis 
s a d a m a i s l i ikuvad j ä t i s e d , 
kes on sinna tulnud laevame-
hi m e e l i t a m a n e n d e kõr t s i 
elama, et neid seal hiljemini 
koorida. J a neil ootajail on nii 
kiire, et kui laev on veel kitsas 
k a n a l i s , n a d j u b a ron ivad 

teised kannavad pakke . J a 
kui jõu takse võõrastemajja, 
siis pannakse seal elektriga 
töötav mänguriist hüürgama, 
nii et kogu ümbrus rõkkab, j a 
nii kuulevad ka ümbruse pä
tid, kes elavad meremees te 
andidest, et pidu on teoksil. 
J a nad ei eksi, silmapilk kat
tub laud õllepudelitega. 

Järgmisel päeval saab kap
ten konsulaadist palgaraha, 
millest vaid mõni üksik jä tab 
osa kodumaale saa tmiseks 
või panka panemiseks, ena-

Uudiseid vahetamas. 

mik on sellistele nõuannetele 
kurt . J a nii liiguvad mehed 
välja ootajate hulka, tee viib 
tagas i võõras t ema j j a , k u s 
väikese peapa randuse Järel 
e s i t a t a k s e ee lmise päeva 
arve. Väike see ei ole, kuid tu
leb maksta. J a tihti kooritak
se mees tasahil ju päris pal
j a k s , ni i e t t a l p ä ä s u pole 
maaklerite käest, kes ta ku
hugi laeva ilma sendita t as 
kus munsterdavad. Palju pa
remini ei käi ka nende käsi, 
kes maa le tu l l e s on e lama 
a s u n u d korral ikesse mere-
meestekodudesse, sest kon
sulaadis t l ahkudes seab ta 
kindlasti oma sammud Ant-
werpeni sadamarajooni kõige 
kuu l samale tänavale , Skip-
parstreetüe, kus pea igas ma
jas on kõrts või sellega ühen
d a t u d v õ õ r a s t e m a j a . Sea l 
pummeldatakse kõige meeli
tavamate nimedega urgastes, 
nagu "Kristallpalee", "Peegli -
palee" jne. kuni jõutakse. Kui 
välja tänavale jõutakse, võib 
teekond lõppeda väga kerges
ti "väikese abiga" tänava le 
lihtsalt magamajäämisega. 

Skipparstreeti kõrtsipida
jad on pärit kõigilt maailma 
äärilt, ei puudu sealt eestla
sedki. Paljud niisugused võõ
rastemajapidajad on endised 
meremehed , kes t unnevad 
kõiki meremeesteelu üksik
asju ja kes vähese rahataga-
v a r a g a on j ä ä n u d m a a l e , 
abiellunud mõne kõrtsipidaja 
lese või tü t rega j a h a k a n u d 
ise sama ametit pidama." 

Sedasi siis neist kaugetest 
aegadest . Millal meie laeva 
mehed l innas käisid? Oi, ei 
mäleta, see pidi mitmed head 
aastad tagasi olema, oli tüüp-
vastus. 

Ega meil see Antwerpen! 
Jõudmine nii kergesti ka läi
nud. 7. juuli öösel saime Põh
jameres tormi, kreen oli kuni 
20°. Kapten j a te ine t ü ü r i 
mees p ü ü d s i d kül l v a l i d a 
kurssi, kus laeva vähem loo
biks, aga ni ipea kui veidigi 
vaiksemasse kohta Jõudsid, 
olid kalalaevad ees . Nemad 
tegid ka oma tööd, püüds id 
kala. 

8. Juuli varahommikul sil
dusime 869. kai ääres. Olime 
Euroopa tähtsuselt teises sa
damas , mis a sub Brüsselist 
45 km kaugusel, tagamaaks 
1500 km Belgia siseveeteid j a 
l i s aks E u r o o p a o m a d . 
1990. a. võeti vas tu 16 764 
ookeanilaeva, kaupa töödeldi 
102 000 000 t. Maailma suu
rimaks nimetatakse "Berend-
recht sluisi", mis on 500 m 
pikkune, 57 m lai, 17,75 m 
sügav. Teisi väiksemaid on 
ka. Sadamasse jõudmiseks 
peavad suuremad laevad Jäl
gima t õ u s e - m õ õ n u , mi l le 
amplituud ulatub 4,5 meetri
ni . S u u r i m laev on o lnud 
274 7 2 6 dWt "Main Ore" , 
suur im registreeritud süvis 
on olnud 14,95 m. 

Meie mõistes on see sadam 
s u u r küll . Kaide p ikkus on 
9 8 , 7 k m , k o k k u on 1754 
kaid. (Tallinna Vanasadamas 
17, ligi 3 km kaid.) Nende kai
de peale mahub töötama 443 
kraanat, 19 teravilja-elevaa-
torit, on 7 spetsiaalset kon-
teinerterminaali, muud spet
s i a l i s ee r i t ud t e r m i n a a l i d 
(puistkauba, maagi, tankeri-
te, vedelgaasidejne.). Laopai-
ku on 1200 hektaril. 15 silda 

on ro-ro laeva
dele. Lisaks lae
v a r e m o n t (mis 
on alla käimas) 
j a m u u d s a d a -
mategemised. 

See 8 6 9 . kai 
äärde sildumine 
tegi meeskonna 
v ä h e närv i l i 
seks. "Mis paga
n a s a d a m see 
on, kunagi sind 
s i in ei ooda t a , 
alatasa on min
gi viivitus või ei 
s a a l oo t se või 
pole kohta." Pa
hamee l o s u t u s 
õ i g u s t a t u k s . 
J u b a e s i m e s e 
kai ääres saime 
oodata, kuidagi 
ei saadud treppi 
pea le . Agendid 
j a m u u d as ja 
mehed jooks id 
m ö ö d a ka id 
e d a s i - t a g a s f , 
h õ i s a t i , p ü ü t i 
mi l l es tk i a r u 
saada , kuni lõ
puks leiti tõstu
k i juh t , kes töö 
ä r a tegi. S a m a 
mees ja sama masin olid kogu 
aeg laeva kõrval seisnud. 

Kui konteiner id m a h a 
saime, võttis see tunduval t 
vähem aega kui t repi 
ülesseadmine: 15 minutit, 
j a oligi edasiminek lüüsi
desse. Jä ime Zandvlietslui-
si, kuhu hakkas teisigi lae
vu k o g u n e m a . Siis h a k k a s 
tekkima a rusaam veesõidu
kite t o h u t u s t mitmekesisu
sest. Meie kõrvale sättisid en
nast nii "Hapag-LloydT* suur 
konte iner laev kui ka väike 
mudapraam, kus pererahvas 
ka oma elamise s isse sead-

(W • I «£ 

Esimene pea tus Antwerpenis. 

k a u e m eemal olnud j a veel 
niipea sinna ei pääse. 

Kai ä ä rde saime kell pool 
üks . Arvestati aega, aeti jut tu 
agentidega ning otsus oli: väl
ja peaksime minema kell 18. 
Seega ei mingit aega sadama
l inna j a selle ahva t lus tega 
tu tvumiseks meremeestele, 
muiduvahtija saadeti paariks 
tunniks jalust ära. 

Linnasõit oli huvitav küll. 
Kilomeetrite kaupa aina sa
dam ja sadam, konteinereid 
paksu l t tä is laotud, ehi tus
tööd igal pool käimas. Vanast 
l i n n a s ü d a m e s t on s a a n u d 

Laadimisega ollakse peaaegu valmis. 

nud: lilled akendel, jalgratas 
kinni soritud, laste mänguas
jad tekil laiali. Kõrval oli Be-
rendrechtsluis, kuhu end tõe
l ine h i i g l a n e s i s s e s ä t t i s . 
Hoolsalt oldi amet is o tsade 
andmise -võ tmisega , s ada 
matööliste hulgas oli ka üks 
nais terahvas otsi vastu võt
mas. Seal kalda peal oli kõigil 
t ö ö t a m i s e ajal e r k - o r a n z 
päästekrae kaelas, meie omi 
peab ohtudest päästma kiiver 
peas. 

Lüüsist läbi, liiguti tasapisi 
"oma" kai äärde , see kandis 
numbrit 468 la on Churchilli 
dokis. "Kapten Konga" oli seal 
J u b a ees , ta l tuli k a i ä ä r n e 
koht kolleegile vabaks teha. 
Kui ta pärast meie parda äär
de tuli, Jäid kaks kaptenini-
melis t laeva s in imustvalge 
lipu all kõrvu seisma. 

Vaheta t i omavahel uud i 
seid, kõrvalt tulid ka "Waal-
haveni" mehed, kes kodunt 

peamiselt reisijatele mõeldud 
piirkond. 

(Järgneb) 
Reet Naber 
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t» Sally Albatrossist f t "Eesti Veeteede 
Ameti Teatajas" 
nr. 1 —2 on seegi kord aval

datud hulk tarvilikke doku
mente. Siin saab lugeda valit-
suse m ä ä r u s t "Meresõidu
diplomite Ja -ku t se tunn i s 
tuste kohta". Teede- ja side
ministeeriumilt on omaaegse 
transpordi- ja sideministee
riumi 28 . juuli 1992. a. mää
ruse nr. 44 ""Sadamateenus
te tasudest Eesti sadamates" 
osaline muutmine". 

Veeteede ametilt endalt on 
hulk k ä s k - ning ringkirju: 
kahel korral kohustus l iku 

lootsimise juhendi täienda
mise kohta; meresõidudiplo
mite, -ku t se tunn i s tus t e j a 
sooduslubade väljaandmise 
kohta; laevahäirete kava ra
kendamise kohta; klassifit
seerimata laevade tehnilise 
järelevaatuse korra kohta; 
Jäämurdetööde korraldami
se , j ä ä m u r d j a operat i ivse 
juhtimise ning ohutu laeva
liikluse tagamise kohta Eesti 
vetes; teatud sagedusel töö
tavate raadiopoide ümberko
deerimise ning otsingu- j a 
päästesüsteemi riikliku and
mebaasi loomise kohta ran-
navalvetalituse juurde ning 

l a e v a o m a n i k e l e m õ e l d u d 
rahvusvaheliste laevade kok
kupõrke vältimise eeskirjade 
rikkumisest meie lipu all sõit
vate laevade poolt j a teate 
edastamisest laeva kontrolli
mise kohta välissadamas. 

Veel saab sellest numbrist 
lugeda Rahvusvahelise Me
reorganisatsiooni (IMO) tea
teid Ja selle 18. assambleel 
vastu võetud resolutsioonide 
nimetusi. 

Kaane siseküljel on võima
lik tutvuda merehariduskes
kuses peetavate kursustega. 

Mari Vamba 

Lootuses, e t taastuks endine hiilgas. 

Seitse Saksa , Soome j a Hollandi laevatehast võistlevad le
pingu saamise eest "Sally Albatrossi" remondiks. Selle mak
sumuseks arvestatakse üle 200 miljoni Soome marga, tööd 
peaks j ä tkuma 5—6 k u u k s . 

1980. a. ehitatud laev veeti esialgu Helsinkisse Vuosaare 
kuivdokkl, k u s vaadati vigastused üle ning Kotka ja Turku te
hased teevad eeltööd. Arvatakse, et kui laev tuleb Soomest ära 
viia, saab seda teha vaid puksiiris. 

Ainuüksi korpuse remondiks on vaja 200—250 tonni terast. 
Enamik masinaosast on kasutamiskõlblik edaspidigi; pea

j a abimasinad, pumbad, kompressorid, jahutid. Mõned elekt
rimootorid on kasutamiskõlbmatud. Välja tuleb vahetada 
kogu Juhtmestik, isolatsioon, kontrollseadmed. Ka kogu sisus
tus tuleb vee alla jäänud ruumides välja vahetada. Seega ka 
ligi kolmandikus kajuteist. 

"Silja Line" kavatseb laeva asendada endise "Euroway" lae
vaga "Festival", mis oli liinil Kopenhaagen—Malmö —Lübeck. 
Suvekuudeks läheks see laev "Wasa Li neV liinile Läänemerel, 
merematkeid saaks tegema hakata alles septembrist. 

Helsinkis oli laeva vastu elav huvi. Kui see oli dokki vii
dud, tulid inimesed spetsiaalselt selleks, et vaadata läbi vork-
aia, kuidas see kõik välja näeb, veetsid tunde isegi siis, kui 
ahtriosa alles osaliselt vees oli. Näha pukseerimise tagajärjel 
mahatulnud värvi ja sissemuljutud ahtriga laeva oli ilmselt põ
nev. 

Ajalehtede "Trade Winds" ja "Helsingin Sanomat" põhjal 
Reet Naber 

Dmitri Prantsa foto 

Meremehe" tellimine 
Kodumaal 

Neile, k e s pole veel j õ u d n u d käeso le 
v a k s a a s t a k s "Meremeest" tellida, p a k u 
m e t ä i endava võ ima luse to ime tuse k a u 
d u . H ind o n a la te s 1 3 . numbris t 4 8 
krooni , m i s tu leb s a a t a aadress i l : 

EEOOOl Tall inn, P ikk 7 0 , 
E e s t i M e r e m e e s t e Liit 
"Meremehe" t e l l i m u s . 

Välismaale 
Kui m a k s t a k s e Ees t i s , on aastate l l i 

m u s e h ind 2 5 0 krooni . 
Kui m a k s t a k s e vä l i smaal , p a k u b telli-

mi svõ ima luse AS Rahvusvahe l ine Aja
kir janduslevi (Subscription International 
Ltd.). Sel j u h u l on I—III pos t i t sooni h in 
n a d j ä rgmised : 

3 k a u d 2 7 — 2 9 $ 
6 kuud 31—35$ 

L 12 kuud 39—46$ _ ^ _ ^ _ _ 

T a s u d a võib kredi i tkaar t idega: Visa, 
Mastercard, Access, American Express. 
Se l l i se l j u h u l o n va ja t e a d a k a a r d i 
n u m b r i t , keh t ivusaega , kl iendi a a d r e s s i 
n ing k a a r d i o m a n i k u n ime j a a a d r e s s i 
(kui o n er inevad kliendi n i m e s t j a a a d 
ress is t ) . T š e k k p e a b o lema vä l j a s t a tud 
Subscription Intemationali n imele USA 
dol lar i tes või m u u s konver tee r i t avas va
l u u t a s . 

Te l l imused võib s a a t a 
faxil + 3 7 2 2 5 2 7 5 5 5 või aadress i l : 
"Meremees" Subscr ipt ions 
D e p a r t e m e n t 
Subscr ip t ions Internat ional Ltd. 
A k a d e e m i a t e e 21G 
E E 0 0 2 6 Tal l inn 
ESTONIA 
te l . + 3 7 2 5 2 4 7 8 3 2 

• • 

G @t£rmon 
•ES. 

s gygo ^-TERMINAAL 
ESTLINE 

TALLINK SESAGENAd 
MEREAQENTUUR SHIPS AGENCY ESTMA 

Eesti Merelaevanduse laevade asukoht 
26. mail: 

"ELMAR KIVISTIK" —remondis Lissabonis 
"ALEKSANDER ABERG" — teel Kaie Comeau'st 
Tri poi isse 
"PAUL KIIRES" — Mormugaos 
"KRISTJAN PALUSALU" — Aughinishis 
"GUSTAV SULE" — Beirutis 
"ALKKSANDER KOLMPERE" — Munnanskis 
"HAAPSALU" — Kingstonis 
"VILJANDI" — teel ProvidenceMst Milwaukeesse 
"RAKVERE" —teel Muugalt Ärhusi 
"NARVA" — teel Santo Domingost Põhja—Ameerikasse 
"VALGA" — teel Kaliningradist Milwaukeesse 
"ANTSLA" — Salvadoris 
"KEILA" — teel Bremenist Göteborgi 
"KUNDA" — Casablancas 
" KADRINA" — teel Las Palmasest Sao Francisco do 
Suli 
"PALDISKI" — teel San Pedrost Bordeaux'sse 
"LOKSA" — Tallinnas 
"MAHTRA" — teel Rouenist Nouadhibou'sse 
"SOMPA" — teel MangaloreMst Veneetsiasse 
"KEHRA" — teel San Pedrost Leixoes'sse 

Neile, kes ootavad . . . 
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"AEGVIIDU" — teel Tallinnast Hamburgi 
"KUI VASTU" — Madrases 
"KUUSALU" — Paljassaare sadamas 
"PARILA" — teel Kätast Nordenhami 
"RAKKE" — teel Paljassaarest Las Palmasesse 
"VALKLA" — Nordenliainis 
"TAMSALU" — teel Aqabast Karwari 
"PIHTLA" — Soderhamnis 
"ORJAKU" —Abid. janis 
"NAISSAAR" — info puudub 
" VAINDLO" — teel Eleusisest Salonicasse 
"FRISOIIAVEN" — teel Cartagenast Safisse 
"MUHU" — teel Eredericiast Roueni 
"ABRUKA" — Gdanskis 
"VILSANDI" — Abidjanis 
"KAPTEN KONGA" — Antverpenis 
"KAPTEN VOOLENS" — Vanasadamas 
"MEHAANIK KRULL" — Rotterdamis 
"POOTSMAN KIBUS" —teel Bremenist Euroopasse 
"KESSULAID" — teel Oslost Tallinna 
"VIIRELAID" — Vanasadamas 

"MANILAID" — Vanasadamas 
"SUURLAID" — teel Vanasadamast Ärhusi 
"HEINLAID" —remondis Fred ri ks ha venis 
"VIINISTU" — Bekkeri sadamas 
"KOLGA" — Bekkeri sadamas 
"PURTSE" — Vanasadamas 
"VOOSI" — Rotterdamis 
"PAKRI" — Helsingborgis 
"AMBIA" — teel Vanasadamast Grangemouthi 
"ANGYALFJÖLD" —teel Belfastist Euroopasse 
"AEGNA" —Rotterdamis 
"KABALA" — info puudub 
"MOHNI" — teel New Hollandist Hamburgi 
"RAPLA" — Goole'is 
"RAUGI" — teel Solvesborgist Tallinna 
"TORMA" — Norrköpingis 
"SOODLA" — teel Alast Ceutasse 
"KLOOGA" —teel Ventspilsist K0benhavni 
"GEORG OTS" — Vanasadamas 
"TRANSESTONIA" — teel Ärhusist Muugale 
"TALLINK" — Vanasadamas 
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Väljaandja 
Eesti 
Meremeeste Liit 

Arvuliküljcnclus: Märt Kullo ja Vello Lind. monlaaz: Merle Pihlakas. 

Järgmine number 
i lmub 
juun i s 

Toimetuse aadress: 
EE0100 Tallinn. Estonia pst. lO. 

Valvetoimetaja on kohal teisipäeviti kell 15—17, 
sel ajal telefon 44 4 8 3 9 

Printair 

Tellimuse nr. 2531 

Toimetaja 
MADLI VTTISMANN 


